
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ
1. Ανακοινώνεται ότι σε εκτέλεση της από 8 Οκτωβρίου

2019 απόφαση της Ολοµέλειας της Βουλής συγκροτήθηκε
Ειδική Κοινοβουλευτική Επιτροπή προς διενέργεια προκα-
ταρκτικής εξέτασης σύµφωνα µε το άρθρο 86 παράγραφος
3 του Συντάγµατος, τα άρθρα 153 επ. του Κανονισµού της
Βουλής και το άρθρο 5 του ν. 3126/2003 περί της «Ποινικής
Ευθύνης Υπουργών», όπως ισχύουν, σχετικά µε τη διερεύ-
νηση των κάτωθι αδικηµάτων, που τυχόν έχουν τελεστεί από
τον πρώην Αναπληρωτή Υπουργό Δικαιοσύνης κ. Δηµήτριο
Παπαγγελόπουλο κατά την άσκηση των καθηκόντων του: 1)
ηθική αυτουργία στο αδίκηµα της κατάχρησης εξουσίας κατά
φυσική αυτουργία και άµεση συνέργεια δικαστικών λειτουρ-
γών (άρθρο 46 παράγραφος 1, σε συνδυασµό µε το άρθρο
239 του Ποινικού Κώδικα), 2) πρόσκληση και προσφορά για
την τέλεση εγκλήµατος (άρθρο 186 παράγραφος 1 και 2 του
Ποινικού Κώδικα), 3) ηθική αυτουργία σε παράβαση καθή-
κοντος και παράβαση καθήκοντος (άρθρο 46 παράγραφος 1
σε συνδυασµό µε το άρθρο 259 του Ποινικού Κώδικα και
άρθρο 259 του Ποινικού Κώδικα αυτοτελώς) και 4) ηθική αυ-
τουργία σε ψευδή κατάθεση (άρθρο 224 παράγραφος 1 του
Ποινικού Κώδικα), σελ. 3261 - 3264

2. Ανακοινώνεται ότι ο Υπουργός Δικαιοσύνης διαβίβασε
στη Βουλή, σύµφωνα µε το άρθρο 86 του Συντάγµατος και
τον ν. 3126/2003  «Ποινική Ευθύνη των Υπουργών», όπως
ισχύει από 14-10-2019, ποινική δικογραφία που αφορά στον
πρώην Υπουργό Εξωτερικών Νικόλαο Κοτζιά, σελ. 3265

3. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ.  3259, 3266

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς την Υπουργό Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής,

µε θέµα: «Να ανοίξει η διαδικασία αιτήσεων για επιδότηση
µεταφοράς φορτίων και να ενταχθεί στο µεταφορικό ισοδύ-
ναµο και για την Κρήτη η µεταφορά καυσίµων και η µετακί-
νηση επιβατών», σελ.  3259

β) Προς την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε
θέµα: «Η κατάσταση στην ειδική αγωγή και εκπαίδευση», σελ.
3265

γ) Προς την Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού, µε θέµα:
«Εκροή χρηµάτων από το Ταµείο Αλληλοβοηθείας του
Υπουργείου Πολιτισµού στα γραφεία των πρώην Υπουργών
και της Γενικής Γραµµατέας του Υπουργείου», σελ.  3267

δ) Προς τον Υπουργό Τουρισµού, µε θέµα: «Λειτουργία Δη-
µοτικών Υδροθεραπευτηρίων Ικαρίας», σελ.  3270

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
Κατάθεση Εκθέσεως Διαρκούς Επιτροπής: 
Η Διαρκής Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέσεων καταθέτει την

έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Υγείας: «Σύ-
σταση Εθνικού Οργανισµού Δηµόσιας Υγείας (ΕΟΔΥ),  Ρυθ-
µίσεις για τα προϊόντα καπνού και άλλα ζητήµατα του
Υπουργείου Υγείας», σελ.  3265
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Β. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΔΕΛΗΣ Ι. , σελ. 3265, 3266, 3267
ΖΑΧΑΡΑΚΗ Σ. , σελ. 3265, 3267
ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ Β. , σελ. 3259, 3260, 3261
ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ Μ. , σελ. 3270, 3271
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Αθήνα, σήµερα στις 14 Οκτωβρίου 2019, ηµέρα Δευτέρα και
ώρα 18.06’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Ζ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΑΒΔΕΛΑ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Εισερχόµαστε στη συζήτηση των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ 

Με έγγραφό του ο Γενικός Γραµµατέας Νοµικών και Κοινοβου-
λευτικών Θεµάτων ενηµερώνει το Σώµα τα εξής: «Με την πα-
ρούσα σας ενηµερώνουµε σχετικά µε τη συζήτηση των
επικαίρων ερωτήσεων στο πλαίσιο του κοινοβουλευτικού ελέγ-
χου τη Δευτέρα 14 Οκτωβρίου 2019 ότι καθίσταται αδύνατη η
παρουσία του Υπουργού Εξωτερικών κ. Νικόλαου Δένδια, στον
οποίο απευθύνονται η πρώτη µε αριθµό 79/8-10-2019 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Β1’ Βόρειου Τοµέα Αθη-
νών του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Γεωργίου Κα-
τρούγκαλου, µε θέµα: ‘’Να µην χαθεί, λόγω αδράνειας και
διγλωσσίας, η προωθητική για τα εθνικά συµφέροντα αξιοποίηση
της Συµφωνίας των Πρεσπών’’ και η τρίτη µε αριθµό 82/8-10-
2019 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ηρα-
κλείου του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Νικολάου
Ηγουµενίδη, µε θέµα: ‘’Ενέργειες της ελληνικής πλευράς µετά
τη ρηµατική διακοίνωση για τις γερµανικές αποζηµιώσεις’’, λόγω
κωλύµατος εξαιτίας συµµετοχής στη συνεδρίαση της Επιτροπής
Ευρωπαϊκών Θεσµών στο εξωτερικό κατά το άρθρο 131 παρά-
γραφος 2 του Κανονισµού της Βουλής για συµµετοχή στις εργα-
σίες του Συµβουλίου Εξωτερικών Υποθέσεων της Ευρωπαϊκής
Ενώσεως. 

Παρακαλούµε όπως προβείτε στις δέουσες ενέργειες, προκει-
µένου να ενηµερωθούν τόσο ο Προεδρεύων στη διαδικασία όσο
και οι ερωτώντες Βουλευτές». 

Θα συζητηθεί η δεύτερη µε αριθµό µε αριθµό 85/8-10-2019
επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του
Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου προς τον
Υπουργό Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, µε θέµα: «Να ανοί-
ξει η διαδικασία αιτήσεων για επιδότηση µεταφοράς φορτίων και
να ενταχθεί στο µεταφορικό ισοδύναµο και για την Κρήτη η µε-
ταφορά καυσίµων και η µετακίνηση επιβατών».

Στην επίκαιρη ερώτηση θα απαντήσει ο Υπουργός Ναυτιλίας
και Νησιωτικής Πολιτικής κ. Ιωάννης Πλακιωτάκης.

Ορίστε, κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Το µεταφορικό ισοδύναµο, όπως γνωρίζετε, κύριε Υπουργέ,

είναι ένας θεσµός για την αντιστάθµιση των αρνητικών που αφο-
ρούν τους νησιώτες και τα νησιά σε σχέση µε το αυξηµένο κό-
στος που έχουν σε όλους τους τοµείς, αλλά κυρίως ως προς τις
µετακινήσεις ανθρώπων, εµπορευµάτων, γενικότερα αγαθών. 

Όταν η προηγούµενη κυβέρνηση θεσµοθέτησε το µεταφορικό
ισοδύναµο, εξαίρεσε εντελώς αδικαιολόγητα την Κρήτη και µά-
λιστα µε αντιφατικά επιχειρήµατα ανάµεσα στον Υπουργό και τον
Υφυπουργό. 

Ξεκίνησε την 1η Ιανουαρίου 2019 η καθολική εφαρµογή –για
όλα τα νησιά- και οι αντιδράσεις των Κρητικών για την εξαίρεση
ήταν µεγάλες, και του κόσµου της επιχειρηµατικότητας αλλά και
των απλών πολιτών. 

Προβήκαµε σε ενέργειες και στη Βουλή µέσα από τον κοινο-
βουλευτικό έλεγχο, αλλά και σε συνεργασία µε τους φορείς. Έτσι,
η Κυβέρνηση αναγκάστηκε κυριολεκτικά λίγο πριν τις εκλογές να
ανακοινώσει την εφαρµογή του µεταφορικού ισοδύναµου πιλοτικά
για την Κρήτη από 1η Ιουλίου για έξι µήνες και µόνο για συγκεκρι-
µένα εµπορεύµατα. Όµως και αυτό το µέτρο αποδείχτηκε κου-
τσουρεµένο, γιατί ενώ έχει ανοίξει η πλατφόρµα για την πιστο-
ποίηση των φορέων, δεν έχει ανοίξει ακόµα η πλατφόρµα όσον
αφορά την υποβολή φορτωτικών και δικαιολογητικών, προκειµέ-
νου να υπάρξει εκταµίευση. Και βέβαια, συνεχίζεται η εξαίρεση
για πολλά προϊόντα και για τις µετακινήσεις των Κρητικών -είτε
ακτοπλοϊκώς είτε αεροπορικώς- από τη στιγµή που εφαρµόζονται
σε άλλα νησιά και τα δύο µέτρα. Και βέβαια, δεν έχει γίνει καµµία
συζήτηση για την ένταξη του κόστους των καυσίµων.

Ερωτώ ποιες είναι οι δικές σας προθέσεις, τι θα πράξετε,
ούτως ώστε και να δοθεί η δυνατότητα να υποβάλουν δικαιολο-
γητικά για να µπορέσουν να χρηµατοδοτηθούν µέσω του µετα-
φορικού ισοδύναµου, αλλά και τι θα πράξετε στη συνέχεια για
την καθολική ένταξη της Κρήτης στο µεταφορικό ισοδύναµο για
όλους και χωρίς εξαιρέσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ.
Ορίστε, κύριε Πλακιωτάκη, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιω-

τικής Πολιτικής): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Θέλω, κατ’ αρχάς, να ευχαριστήσω τον κ. Κεγκέρογλου για την

ερώτησή του, γιατί δίνει τη δυνατότητα στην Κυβέρνησή µας να
αναπτύξει το θέµα της νησιωτικότητας και πώς εµείς φανταζό-
µαστε τη νησιωτικότητα ως ένα πεδίο εφαρµογής εθνικών και ευ-
ρωπαϊκών πολιτικών που θα στηρίξουν σηµαντικά το µεγάλο
αναπτυξιακό απόθεµα των νησιωτών µας, την παραγωγή εθνικού
πλούτου.

Εποµένως, εµείς, αγαπητές κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν-
τιλαµβανόµαστε τη νησιωτικότητα ως αναπτυξιακή πολιτική και
όχι ως επιδοµατική πολιτική. Επιδίωξή µας, λοιπόν, είναι η Ελ-
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λάδα επιτέλους να αποκτήσει µια επίσηµη αναγνωρισµένη και
καλά στοιχειοθετηµένη δηµόσια νησιωτική πολιτική, πολιτική η
οποία θα ενισχυθεί και µε χρηµατοδοτικά εργαλεία, αλλά και µη-
χανισµούς, µε δεσµευτικούς αλλά και διασφαλισµένους πόρους. 

Τι έχουµε κάνει, λοιπόν, τους τελευταίους τρεις µήνες και πώς
κινούµαστε ως ηγεσία του Υπουργείου Ναυτιλίας και Νησιωτικής
Πολιτικής; 

Κατ’ αρχάς, σχεδιάζουµε ένα διακριτό τοµεακό χαρτοφυλάκιο
µε τίτλο «Ολοκληρωµένη Θαλάσσια Νησιωτική Πολιτική» µε
σαφή εδαφική συνοχή και συγχρηµατοδότηση της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, µε χρηµατοδότηση στρατηγικών ολοκληρωµένων χω-
ρικών επενδύσεων.

Επίσης, σε συνεργασία µε την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύ-
σεων, αλλά και το Ταµείο Παρακαταθηκών και Δανείων προχω-
ρούµε στη δηµιουργία Ταµείου Μειζόνων Νησιωτικών Δηµοσίων
Επενδύσεων, µε στόχο τη µόχλευση πόρων, προκειµένου να προ-
χωρήσουν έργα υποδοµής, έργα στην ενέργεια, έργα στη δια-
χείριση υδάτινων πόρων, περιβάλλοντος, µε χρήση δανεισµού
και προώθηση συνεργατικών σχηµάτων δηµόσιου και ιδιωτικού
τοµέα.

Και τέλος, προχωρούµε στη δηµιουργία ενός χρηµατοδοτικού
εργαλείου για τη νησιωτική ανταγωνιστικότητα.

Περνάµε τώρα στο µεταφορικό ισοδύναµο.
Επιτρέψτε µου, κύριε Πρόεδρε, λίγο από τον χρόνο, γιατί είναι

σηµαντικά τα στοιχεία που θα καταθέσω, για να αποκτήσουν οι
συνάδελφοι ολοκληρωµένη άποψη για το µεταφορικό ισοδύ-
ναµο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Έχετε ακόµα, κύριε
Υπουργέ, ένα λεπτό. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιω-
τικής Πολιτικής): Η θεσµοθέτησή του, όπως σωστά είπε και ο
κύριος συνάδελφος, ήταν για την εξισορρόπηση του µεταφορι-
κού κόστους, δηλαδή ό,τι πληρώνει ο κάτοικος στη στεριά µε τη
χρήση χερσαίων µέσων για την ίδια απόσταση, το ίδιο να πλη-
ρώνει ο κάτοικος ή ο επιχειρηµατίας της νησιωτικής Ελλάδος.

Τώρα, προσέξτε: Χρήση του µέτρου του µεταφορικού ισοδύ-
ναµου έχει κάνει το 27% του νησιωτικού πληθυσµού, διακόσιες
µία χιλιάδες εκατόν έξι νησιώτες, που έλαβαν κατά κεφαλήν
82,42 ευρώ. 

Θέλω να καταθέσω, κύριε Πρόεδρε, στα Πρακτικά στοιχεία
τόσο για τους επιβάτες όσο και για τις επιχειρήσεις. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολι-
τικής κ. Ιωάννης Πλακιωτάκης καταθέτει για τα Πρακτικά τα προ-
αναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρα-
κτικών της Βουλής)

Όσον αφορά τις επιχειρήσεις, επτά στις δέκα επιχειρήσεις –
προσέξτε- που έκαναν συµµετοχή δεν έχουν ζητήσει χρηµατο-
δότηση, µε συνέπεια να έχουν κάνει χρήση τέσσερις χιλιάδες
πεντακόσιες σαράντα τέσσερις επιχειρήσεις που επωφελήθηκαν
µε 4,9 εκατοµµύρια ευρώ από τη µείωση του µεταφορικού κό-
στους. 

Τώρα, η συνολική απορροφητικότητα για επιβάτες, επιχειρή-
σεις και καύσιµα, ανέρχεται –προσέξτε- στο ποσοστό του 7%,
µόλις 17 εκατοµµύρια από το σύνολο των 230 εκατοµµυρίων
ευρώ που έχει δεσµευθεί στην αντίστοιχη ΣΑΕ του Προγράµµα-
τος Δηµοσίων Επενδύσεων το Υπουργείο. 

Και τι να υποθέσει κάποιος από τη χαµηλή απορροφητικότητα
του συγκεκριµένου µέτρου; Πρώτον, ότι το συγκεκριµένο µέτρο
σχεδιάστηκε πρόχειρα, χωρίς να λαµβάνει υπ’ όψιν του τις πραγ-
µατικές ανάγκες των νησιωτών µας ή ότι οι νησιώτες κάτοικοι και
επιχειρηµατίες δεν βρίσκουν χρήσιµη και αποτελεσµατική τη
λύση που τους δόθηκε. Είναι συνεπώς, προφανές –άλλωστε προ-
βλέπεται και από τον ν.4551/2018- ότι απαιτείται αξιολόγηση του
συγκεκριµένου µέτρου. 

Η προηγούµενη κυβέρνηση προχώρησε ήδη από τον Μάρτιο
του 2019 σε ανάθεση, µε προγραµµατική σύµβαση, στο Πανεπι-
στήµιο Αιγαίου -άλλωστε το Πανεπιστήµιο Αιγαίου είχε και τον
αρχικό σχεδιασµό του συγκεκριµένου µέτρου- της αξιολόγησης
της πρώτης φάσης εφαρµογής του µεταφορικού ισοδύναµου και
τα αποτελέσµατα τα περιµένουµε τέλη Οκτωβρίου. 

Με βάση, όµως, όλα αυτά, σε κάθε περίπτωση, και µετά τα
στοιχεία τα οποία προσκόµισα σήµερα, θα προχωρήσουµε στον
εξορθολογισµό του µεταφορικού ισοδύναµου, µε παράλληλη
υιοθέτηση κινήτρων ή ενισχύσεων για βελτίωση της νησιωτικής
ανταγωνιστικότητας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στόχος µας είναι το µεταφορικό
ισοδύναµο, όχι µόνο να διατηρηθεί, αλλά και να διευρυνθεί, ανά-
λογα µε τις κατηγορίες που απαιτείται. Ταυτόχρονα –και εδώ
µπαίνω στο κύριο σκέλος της απάντησής µου για τον αγαπητό
συνάδελφο από την Κρήτη-, προχωράµε ένα βήµα ακόµη περισ-
σότερο. Αναθέτουµε εκπόνηση ειδικής µελέτης στο Πανεπιστή-
µιο Πειραιώς και το Ινστιτούτο Περιφερειακής Ανάπτυξης του
Παντείου Πανεπιστηµίου, προκειµένου η έρευνα η οποία υλοποι-
ήθηκε σε συνεργασία και πρωτοβουλία των τεσσάρων επιµελη-
τηρίων της Κρήτης µε χρηµατοδότηση της Περιφέρειας Κρήτης
να επεκταθεί και να διευρυνθεί στις υπόλοιπες νησιωτικές περι-
φέρειες της χώρας, προκειµένου να έχουµε µια τεκµηριωµένη
επιστηµονική έκθεση, ώστε να προετοιµάσουµε στο Υπουργείο
Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής το κατάλληλο πλέγµα πα-
ρεµβάσεων, εν όψει και του νέου στρατηγικού πλαισίου αναφο-
ράς, του νέου ΕΣΠΑ 2021-2027.

Αγαπητέ συνάδελφε, είµαι ο πρώτος που ενδιαφέρεται και για
την ενίσχυση της ανταγωνιστικότητας της Κρήτης και της ευη-
µερίας των κατοίκων της στο πλαίσιο, όµως, της υγιούς επιχει-
ρηµατικότητας. Στην Κρήτη, λοιπόν, η εφαρµογή του
µεταφορικού ισοδυνάµου θα προκύψει έπειτα από τη µελέτη
προσδιορισµού των τοµέων και των προϊόντων, για τους οποίους
θα προκύψει επιβάρυνση του θαλάσσιου µεταφορικού κόστους. 

Και ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Έχετε και τη δευτε-

ρολογία σας.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιω-

τικής Πολιτικής): Βέβαια, αναµένεται το επόµενο χρονικό διά-
στηµα να ξεκινήσουµε και έναν ουσιαστικό διάλογο και µε τους
επιχειρηµατίες, αλλά και µε τα επιµελητήρια, προφανώς και της
Κρήτης. 

Και κλείνοντας, επιτρέψτε µου να πω ότι στόχος της πολιτικής
ηγεσίας του Υπουργείου Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής
είναι επιτέλους η Ελλάδα να αποκτήσει µια επίσηµη, αναγνωρι-
σµένη και καλά στοιχειοθετηµένη δηµόσια νησιωτική πολιτική. 

Και δεν αποτελεί σαφώς πολιτική καινοτοµία η υιοθέτηση µιας
δηµόσιας νησιωτικής πολιτικής. Πολιτική καινοτοµία θα αποτε-
λέσει η εφαρµογή της από την Κυβέρνησή µας µέσα στον επό-
µενο χρόνο, το 2020.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε. 
Κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Οκτώ λεπτά, κύριε Υπουργέ,

αναλύσατε την ευρωπαϊκή στρατηγική που εκπονείται για τις
επόµενες δεκαετίες, όπως ακούστηκε, αλλά απάντηση σε συγ-
κεκριµένα ερωτήµατα που σας έθεσα δεν πήρα.

Και πρέπει να σας πω ότι ειλικρινά, όταν τοποθετηθήκατε αρ-
µόδιος Υπουργός για τη ναυτιλία, χάρηκα, πέρα από την προσω-
πική συµπάθεια, γιατί θα µπορούσαµε να δώσουµε γρηγορότερα
λύσεις στα θέµατα στα οποία είχε αδικηθεί η Κρήτη το προηγού-
µενο διάστηµα. Και δεν άκουσα κουβέντα γι’ αυτά. Με απογοη-
τεύετε σήµερα.

Ακούστε. Υπάρχει ένα πιλοτικό πρόγραµµα που ξεκίνησε η
προηγούµενη κυβέρνηση το οποίο εφαρµόζεται κουτσουρεµένο.
Το ξεκίνησε µόνο για ορισµένα εµπορεύµατα. Στα άλλα νησιά
εφαρµόζεται πλήρως. 

Γιατί δεν παίρνετε την απόφαση, αυτό που δεν έκανε η προ-
ηγούµενη κυβέρνηση, να εφαρµόσετε και στην Κρήτη, σε όλη
του την έκταση, το µεταφορικό ισοδύναµο, όσον αφορά όλα τα
προϊόντα; Γιατί δεν παίρνετε την πολιτική απόφαση να εφαρµό-
σετε το µεταφορικό ισοδύναµο στην Κρήτη για τις µετακινήσεις
των επιβατών; Γιατί δεν παίρνετε την απόφαση να εφαρµόσετε
το πιλοτικό πρόγραµµα για τη µετακίνηση και την εφαρµογή του
µεταφορικού ισοδύναµου για τα καύσιµα, όπου είναι εµφανέ-
στατη η διαφορά κόστους; 
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Κοιτάξτε, δεν είναι επιδοµατική πολιτική. Αλλιώς θα λεγόταν
«επίδοµα µεταφορών». Είναι η υλοποίηση της επιταγής του Συν-
τάγµατος για την εξισορρόπηση των αρνητικών συνεπειών λόγω
της νησιωτικότητας, η οποία ταυτόχρονα είναι πλεονέκτηµα και
µειονέκτηµα. Αίροντας τα µειονεκτήµατα, µπορούµε να µιλάµε
για πλεονέκτηµα.

Εδώ, λοιπόν, είναι συγκεκριµένα τα ερωτήµατα. Θα συνεχί-
σετε, δηλαδή, να πετάτε την µπάλα στην εξέδρα, όπως και η προ-
ηγούµενη κυβέρνηση, να µην εφαρµόζετε το µεταφορικό
ισοδύναµο στην Κρήτη, για να επικαλείστε κάποιες µελέτες που
θα γίνουν και θα αξιολογήσουν; Βεβαίως, όταν θα το αξιολογή-
σετε όλο µαζί, θα το αλλάξετε όλο µαζί. Τώρα η ερώτηση είναι
συγκεκριµένη και θέλω, κύριε Υπουργέ, αν υπάρχει αυτή η δυ-
νατότητα, να µου πείτε για τα συγκεκριµένα. 

Σήµερα λήγει η προθεσµία πιστοποίησης των φορέων. Λόγω
της µεγάλης καθυστέρησης που υπήρξε για να ανοίξει η εφαρ-
µογή και να µπορούν να υποβάλλουν δικαιολογητικά, δεν είχε εµ-
πιστοσύνη ο κόσµος και δεν υπέβαλαν όλοι όσοι ενδιαφέρονταν.
Με ποια εµπιστοσύνη, όταν δεν µπορεί να υποβάλλει; 

Θα δώσετε παράταση από τη σηµερινή ηµεροµηνία µέχρι
τέλος του χρόνου που προβλέπεται για να εφαρµοστεί το ισοδύ-
ναµο και για την πιστοποίηση φορέων και να ανοίξει επιτέλους η
πλατφόρµα για να µπορούν να υποβάλλουν τις φορτωτικές,
όπως λέγονται, τα στοιχεία του κώδικα, προκειµένου να εισπρά-
ξουν αυτό το οποίο αναφέρεται ως αντίτιµο για το µεταφορικό
ισοδύναµο; 

Και θα ήθελα να ξέρω την άποψή σας ειλικρινά για το εάν θα
προχωρήσει η εφαρµογή και στην Κρήτη των άλλων δράσεων
που εφαρµόζονται στα νησιά. Και ακτοπλοϊκώς µπορεί ένας νη-
σιώτης να µετακινηθεί και πιλοτικά εφαρµόζεται για αεροπορικές
εταιρείες και βέβαια, όπως σας είπα, για το θέµα που έχει να
κάνει µε τα καύσιµα. 

Τώρα, το γεγονός ότι µόνο διακόσιες µία χιλιάδες νησιώτες
για τις επιβατικές µεταφορές ζήτησαν την ενίσχυση ή το γιατί
τεσσερισήµισι χιλιάδες επιχειρήσεις πιστοποιήθηκαν ή το γιατί
δεν απορροφήθηκε το σύνολο του ποσού που προβλεπόταν είναι
ένα θέµα που θα το δει η αξιολόγηση. 

Εάν λέγατε: «Ξέρετε, δεν υπάρχουν λεφτά στον προϋπολογι-
σµό και γι’ αυτό τον λόγο δεν προβαίνουν σε ενέργειες», εγώ θα
το κατανοούσα. Δηµοσιονοµικοί λόγοι. Εδώ έχουµε το αντί-
στροφο. Ενώ υπάρχουν διαθέσιµα χρήµατα, δεν εφαρµόζεται το
µεταφορικό ισοδύναµο στην Κρήτη και επικαλείστε το ότι και στα
άλλα νησιά δεν υπέβαλαν πολλοί. Μόνο διακόσιες µία χιλιάδες,
λέει. Εντάξει, και στην Κρήτη θα υποβάλουν, ας πούµε, είκοσι χι-
λιάδες. Τι σηµαίνει αυτό; Ότι αυτοί οι είκοσι χιλιάδες άνθρωποι
που θα ενισχυθούν για τη µεταφορά τους –οι αδύναµοι οικονο-
µικά άνθρωποι- δεν πρέπει να έχουν αυτή τη δυνατότητα;

Θα ήθελα, λοιπόν, να σκύψετε σε αυτά που έχουν σχέση µε
την αδικία της Κρήτης. Την αξιολόγηση συνολικά του προγράµ-
µατος βεβαίως το Υπουργείο θα την κάνει, γιατί συµφωνώ ότι
έχει λάθος βάση όπως στήθηκε και πρέπει να αξιολογηθεί και να
τροποποιηθεί. Σε αυτό το σηµείο συµφωνούµε, αλλά δεν θα πε-
ριµένουµε πότε θα τροποποιηθεί για να εφαρµοστεί στην Κρήτη,
την ίδια ώρα που εφαρµόζεται στα νησιά. Όχι, αυτό δεν είναι
σωστό. 

Και θέλω τις απαντήσεις σας, κύριε Υπουργέ. Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τρία λεπτά στη διάθεσή σας.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιω-

τικής Πολιτικής): Μάλλον, κύριε Κεγκέρογλου, δεν µε προσέ-
ξατε. Εγώ σας µίλησα µε συγκεκριµένα στοιχεία. Το µέτρο
εφαρµογής του µεταφορικού ισοδύναµου σαφώς και είναι ένα
µέτρο επιδοµατικής λογικής και φιλοσοφίας. 

Θα ήθελα να σας θυµίσω τα εξής: Θυµάστε πότε θεσµοθετή-
θηκε το συγκεκριµένο µέτρο; Όταν ταυτοχρόνως κατήργησε η
προηγούµενη κυβέρνηση τους µειωµένους συντελεστές ΦΠΑ
στο Ανατολικό Αιγαίο. Τότε έγινε. Και τότε η κυβέρνηση του ΣΥ-
ΡΙΖΑ ήθελε να ρίξει στάχτη στα µάτια των νησιωτών για την κα-
τάργηση των µειωµένων συντελεστών ΦΠΑ.

Το πρόχειρο του προγραµµατισµού και της υλοποίησης του

συγκεκριµένου µέτρου αποδεικνύεται µε στοιχεία, κύριε Κεγκέ-
ρογλου. Όταν έχει απορροφητικότητα µόνο 7% το συγκεκριµένο
µέτρο, προφανώς και κάτι δεν πάει καλά. Προφανώς και ο σχε-
διασµός ήταν πρόχειρος, προφανώς και έχουν προκύψει σηµαν-
τικά προβλήµατα.

Θα ήθελα στο σηµείο αυτό να σας ενηµερώσω ότι στο σκέλος
που αφορά τις επιχειρήσεις καυσίµων λόγω της τήρησης του κα-
νονισµού de minimis έχουν προκύψει σηµαντικά προβλήµατα και
έτσι που πάει η υλοποίηση του συγκεκριµένου µέτρου για τα καύ-
σιµα στο τέλος θα υπάρξει κατάργηση του µέτρου. Εµείς δεν θέ-
λουµε να φτάσουµε σε αυτό το σηµείο, γι’ αυτό και σας είπα ότι
θα προχωρήσουµε στην εκπόνηση συγκεκριµένης µελέτης και
για την Κρήτη. Δεν είναι δυνατόν να θέλει άλλος περισσότερο
από µένα και τον Πρωθυπουργό την υλοποίηση ενός συγκεκρι-
µένου µέτρου για την Κρήτη, για την ενίσχυση της ανταγωνιστι-
κότητας των επιχειρήσεων, αλλά και της ευηµερίας των κατοίκων
που προσφέρουν τόσα πολλά στην εθνική µας οικονοµία, αλλά
θέλουµε να το κάνουµε µε έναν συγκροτηµένο, συγκεκριµένο
τρόπο, µέσα από τεκµηριωµένο διάλογο και µε τα επιµελητήρια
και τους φορείς, προκειµένου να καταλήξουµε σε συγκεκριµένες
αποφάσεις. 

Άρα, εµείς δεν συµφωνούµε µε πρόχειρες λύσεις, κύριε Κεγ-
κέρογλου, και πιστεύω ότι το συγκεκριµένο αυτό µέτρο θα πρέ-
πει να στηρίξει και την κοινωνία, αλλά και τις επιχειρήσεις της
Κρήτης και προκειµένου βεβαίως να αποφύγουµε και στρεβλώ-
σεις. Άρα, εµείς εντός τριµήνου -το λέω αυτό γιατί µου είπατε
ότι παραπέµπουµε στο µέλλον- θα έχουµε συγκεκριµένες, τεκ-
µηριωµένες λύσεις - αποφάσεις µέσα από µια επιστηµονικά τεκ-
µηριωµένη µελέτη και στη συνέχεια θα προχωρήσουµε σε
συγκεκριµένες εξαγγελίες. 

Ξέρετε, είναι πάρα πολύ πρόχειρο να υπάρχουν συγκεκριµένες
ανακοινώσεις. Το δύσκολο, κύριε Κεγκέρογλου, είναι να υπάρχει
τεκµηρίωση στην οποιαδήποτε απόφαση λαµβάνουµε υπ’ όψιν. 

Και θέλω να καταλήξω στο εξής: Το µεταφορικό ισοδύναµο
είναι ένα µέρος ενίσχυσης της νησιωτικής επιχειρηµατικότητας.
Εµείς θα καταθέσουµε ολοκληρωµένη επιτέλους -για πρώτη
φορά στα ιστορικά χρονικά- θαλάσσια νησιωτική πολιτική στήρι-
ξης και των νησιωτών µας και των κατοίκων και της νησιωτικής
ανταγωνιστικότητας.

Ευχαριστώ πολύ.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Φορτωτικές θα υποβάλουν για

να αρχίσει η εφαρµογή;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Πριν περάσουµε στην επόµενη επίκαιρη ερώτηση, κυρίες και

κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να σας ανακοινώσω ότι σε εκτέ-
λεση της από 8 Οκτωβρίου 2019 απόφαση της Ολοµέλειας της
Βουλής συγκροτήθηκε Ειδική Κοινοβουλευτική Επιτροπή προς
διενέργεια προκαταρκτικής εξέτασης σύµφωνα µε το άρθρο 86
παράγραφος 3 του Συντάγµατος, τα άρθρα 153 επ. του Κανονι-
σµού της Βουλής και το άρθρο 5 του ν.3126/2003 περί της «Ποι-
νικής Ευθύνης Υπουργών», όπως ισχύουν, σχετικά µε τη
διερεύνηση των κάτωθι αδικηµάτων, που τυχόν έχουν τελεστεί
από τον πρώην Αναπληρωτή Υπουργό Δικαιοσύνης κ. Δηµήτριο
Παπαγγελόπουλο κατά την άσκηση των καθηκόντων του: 1)
ηθική αυτουργία στο αδίκηµα της κατάχρησης εξουσίας κατά
φυσική αυτουργία και άµεση συνέργεια δικαστικών λειτουργών
(άρθρο 46 παράγραφος 1, σε συνδυασµό µε το άρθρο 239 του
Ποινικού Κώδικα), 2) πρόσκληση και προσφορά για την τέλεση
εγκλήµατος (άρθρο 186 παράγραφος 1 και 2 του Ποινικού Κώ-
δικα), 3) ηθική αυτουργία σε παράβαση καθήκοντος και παρά-
βαση καθήκοντος (άρθρο 46 παράγραφος 1 σε συνδυασµό µε
το άρθρο 259 του Ποινικού Κώδικα και άρθρο 259 του Ποινικού
Κώδικα αυτοτελώς) και 4) ηθική αυτουργία σε ψευδή κατάθεση
(άρθρο 224 παράγραφος 1 του Ποινικού Κώδικα).

Η σχετική απόφαση έχει αναρτηθεί στην Κοινοβουλευτική Δια-
φάνεια, θα καταχωριστεί στα Πρακτικά της σηµερινής συνεδρία-
σης και θα κοινοποιηθεί στις αναφερόµενες και στους
αναφερόµενους κ.κ. Βουλευτές.

(Η προαναφερθείσα απόφαση καταχωρίζεται στα Πρακτικά και
έχει ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Επίσης έχω την τιµή
να ανακοινώσω στο Σώµα τα εξής:

Η Διαρκής Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέσεων καταθέτει την έκ-
θεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Υγείας: «Σύσταση
Εθνικού Οργανισµού Δηµόσιας Υγείας (ΕΟΔΥ), ρυθµίσεις για τα
προϊόντα καπνού και άλλα ζητήµατα του Υπουργείου Υγείας».

Τέλος, ο Υπουργός Δικαιοσύνης διαβίβασε στη Βουλή, σύµ-
φωνα µε το άρθρο 86 του Συντάγµατος και τον ν.3126/2003
«Ποινική Ευθύνη των Υπουργών», όπως ισχύει από 14-10-2019,
ποινική δικογραφία που αφορά στον πρώην Υπουργό Εξωτερι-
κών Νικόλαο Κοτζιά.

Προχωράµε στη συζήτηση της τρίτης µε αριθµό 71/7-10-2019
επίκαιρης ερώτησης πρώτου κύκλου του Βουλευτή Α’ Θεσσαλο-
νίκης του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Ιωάννη Δελή
προς την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Η κα-
τάσταση στην ειδική αγωγή και εκπαίδευση».

Κύριε Δελή, έχετε δύο λεπτά στη διάθεσή σας.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, για τα παιδιά µε αναπηρίες, για τα παιδιά µε

ειδικές εκπαιδευτικές ανάγκες, για τα παιδιά µε µαθησιακές δυ-
σκολίες κάθε χρόνο, ξέρετε, υπάρχει µια επαναλαµβανόµενη
πραγµατικότητα. Ανοίγουν µεν τα σχολεία τον Σεπτέµβρη, αλλά
για τα παιδιά αυτά τα µαθήµατα δεν ξεκινούν. Μιλώ για τα µαθή-
µατα που έχουν ανάγκη αυτά τα παιδιά. Αυτή είναι η απαράδεκτη
διαχρονική κανονικότητα της ειδικής αγωγής και αυτή δυστυχώς
επαναλαµβάνεται και φέτος.

Βρισκόµαστε πια στον δεύτερο µήνα λειτουργίας των σχο-
λείων, αλλά η ειδική αγωγή ακόµα να λειτουργήσει όπως πρέπει.
Συγκεκριµένα, κανένα ειδικό σχολείο δεν άνοιξε σε πλήρη λει-
τουργία, καθώς ήταν µεγάλες οι ελλείψεις σε προσωπικό όλων
των αναγκαίων ειδικοτήτων. Ακόµα, όµως, και τώρα που µιλάµε
καταγράφονται σηµαντικές ελλείψεις προσωπικού σε όλο το
φάσµα των ειδικών δοµών -στα ειδικά σχολεία, στα τµήµατα έν-
ταξης, στην παράλληλη στήριξη- και είναι σηµαντικό να ειπωθεί
ότι αρκετά δροµολόγια για τη µεταφορά, για την πρόσβαση
αυτών των παιδιών στις ειδικές δοµές δεν έχουν καν ξεκινήσει.
Φυσικά, αυτό έχει ως αποτέλεσµα είτε να στοιβάζονται µαθητές
στις ειδικές δοµές –ειδικά σχολεία κ.λπ.- χωρίς να παίρνουν φυ-
σικά την αναγκαία στήριξη που χρειάζονται είτε, το χειρότερο,
να µένουν στο σπίτι τους. 

Κάθε χρόνο, δηλαδή, τα ίδια και χειρότερα, κυρία Υπουργέ. Η
τόσο αναγκαία για τα παιδιά αυτά εκπαιδευτική στήριξη δίνεται
καθυστερηµένα είτε ελλιπώς και υπάρχουν και πολλές περιπτώ-
σεις τέτοιων παιδιών που περνάν και µια ολόκληρη σχολική χρο-
νιά χωρίς να πάρουν την παραµικρή επιστηµονική και
παιδαγωγική βοήθεια από το κράτος. Με αυτά και µε αυτά βε-
βαίως οι γονείς αυτών των παιδιών, που ανεβαίνουν κάθε µέρα
τον δικό τους γολγοθά έτσι κι αλλιώς, προσπαθούν να καλύψουν
αυτά τα κενά -όσοι µπορούν βέβαια, όσοι έχουν την οικονοµική
δυνατότητα- προσλαµβάνοντας µε δικά τους έξοδα ιδιωτική πα-
ράλληλη στήριξη για το παιδί τους, ενώ το απόγευµα συνεχίζουν
αυτόν τον δαπανηρό µαραθώνιο για να καλύψουν τα κενά του
κατά τα άλλα δηµόσιου σχολείου. 

Δεν θέλουµε να µας πείτε πάλι -σας προκαταλαµβάνουµε λι-
γάκι- γι’ αυτούς τους τεσσερισήµισι χιλιάδες διορισµούς στην ει-
δική αγωγή. Κάντε τους επιτέλους και ας µην µιλήσουµε πια γι’
αυτό. Βαρεθήκαµε να το ακούµε επί δύο, τρία χρόνια από τον
ΣΥΡΙΖΑ. Επιτέλους ας γίνουν και ας είναι µία σταγόνα -τέτοια
είναι, µία σταγόνα- στην έρηµο των τεράστιων ελλείψεων της ει-
δικής αγωγής. Αυτά που θέλουµε να σας ρωτήσουµε δεν είναι
µόνο ερωτήµατα, κυρία Υπουργέ, είναι και βασικά αιτήµατα ταυ-
τόχρονα για τα παιδιά της ειδικής αγωγής και τις οικογένειές
τους βεβαίως.

Κατ’ αρχάς, πότε θα γίνει –εµείς λέµε να γίνει τώρα- η µονιµο-
ποίηση όλων των αναπληρωτών όλων των αναγκαίων ειδικοτή-
των, βεβαίως µε ταυτόχρονη ίδρυση νέων δοµών ειδικής
αγωγής; Και είναι χιλιάδες αυτοί οι εκπαιδευτικοί στην ειδική
αγωγή. Να επιχειρηµατολογήσω τώρα για την ανάγκη του µόνι-
µου προσωπικού στην ειδική αγωγή, νοµίζω ότι δεν το χρειάζε-
στε.

Όλοι καταλαβαίνουν τη µεγάλη σηµασία που έχει για την ανά-

πτυξη αυτών των παιδιών η µόνιµη σχέση του παιδαγωγού µαζί
τους.

Και βεβαίως, ρωτούµε πότε θα γίνουν επιτέλους επαρκείς δη-
µόσιες δοµές πρώιµης διάγνωσης και έγκαιρης παρέµβασης -το
ένα, βεβαίως, εξαρτάται από το άλλο- για όσα παιδιά το έχουν
ανάγκη, µια διάγνωση βεβαίως και µια δηµόσια δοµή η οποία και
θα διαπιστώνει και θα καταγράφει και θα εντάσσει τα παιδιά στις
δοµές εκείνες που πραγµατικά έχουν ανάγκη.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-

στούµε. 
Θα απαντήσει η Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων κ.

Σοφία Ζαχαράκη.
Κυρία Ζαχαράκη, έχετε τρία λεπτά στη διάθεσή σας.
ΣΟΦΙΑ ΖΑΧΑΡΑΚΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-

των): Κύριε Δελή, ευχαριστώ για την ευκαιρία να απαντήσω σε
αυτό το οποίο µπορεί να σας φανεί επαναλαµβανόµενο, αλλά χι-
λιάδες άνθρωποι αυτή τη στιγµή περιµένουν την απάντηση ως
προς αυτό. Ναι, θα αναφερθώ και στους τεσσερισήµισι χιλιάδες
διορισµούς. Μπορεί να µη σας αρέσει ως θέµα, όµως υποχρε-
ούµαι και θέλω να το κάνω.

Επειδή ένιωσα ότι σας κουράζει η συνεχής αναφορά, θεωρώ
ότι δεν είναι καθόλου κουραστική. Θα σας πω κάτι το οποίο είναι,
επίσης, πολύ σηµαντικό. Για την Κυβέρνηση αυτή και προεκλο-
γικά, αλλά κυρίως µετεκλογικά το ζήτηµα της ειδικής αγωγής µε
µια ολοκληρωµένη στρατηγική για άτοµα µε αναπηρία είναι πρώ-
τιστης σηµασίας και όχι µόνο, ξέρετε, από την ίδρυση της συγ-
κεκριµένης οµάδος εργασίας που θα εργαστεί για τα ζητήµατα
ατόµων µε αναπηρία -µάλιστα, είναι στο επίπεδο του Πρωθυ-
πουργού, είναι δηλαδή στο επίπεδο λήψης πολύ κεντρικής από-
φασης- αλλά και επιµέρους στρατηγικές ανά Υπουργείο οι
οποίες ξετυλίγονται και σήµερα είµαι εδώ για να απαντήσω για
τα ζητήµατα του Υπουργείου Παιδείας.

Εµείς, λοιπόν, παραµένουµε συνεπείς στο πολιτικό µας πρό-
γραµµα προτεραιοποίησης στα θέµατα αντιµετώπισης των ζητη-
µάτων των παιδιών -από τη στιγµή που µιλούµε για το Παιδείας-
µε αναπηρία και µε ειδικές ανάγκες.

Κατά προτεραιότητα, λοιπόν, προχωρήσαµε στην πρόσληψη
αναπληρωτών. Αυτοί οι άνθρωποι οι οποίοι στηρίζουν το δηµόσιο
σύστηµα τόσα χρόνια, οι άνθρωποι αυτοί οι οποίοι και φέτος ενη-
µερώθηκαν έγκαιρα για το πού θα πάνε, σύµφωνα µε το ήδη ανα-
κοινωµένο χρονοδιάγραµµα που είχαµε πει στις 5 Σεπτεµβρίου,
η πρώτη ηµεροµηνία µε προτεραιοποίηση στους αναπληρωτές
µας στην ειδική αγωγή, µε δεύτερη φάση αναπληρωτών µέσα
στον µήνα Σεπτέµβρη, µε µόλις προχθεσινή φάση τοποθέτησης
συγκεκριµένου αριθµού ατόµων που δεν είχαν αναλάβει υπηρε-
σία -αρνήθηκαν υπηρεσία- αναπληρωτών. Το κάναµε άµεσα.

Έχετε δίκιο. Πρέπει να γνωρίζουν πολύ νωρίς και θα προχω-
ρήσουµε και σε τρίτη φάση πρόσληψης αναπληρωτών για τα
κενά, τα οποία αυτή τη στιγµή έχουµε ζητήσει από τις αρµόδιες
διευθύνσεις µας -και τις περιφερειακές διευθύνσεις- ανά την Ελ-
λάδα, έτσι ώστε να µπορέσουµε έγκυρα και έγκαιρα να ανταπο-
κριθούµε σε αυτές τις ανάγκες.

Αν µε ρωτάτε αν είναι ικανοποιητικό το να προσλαµβάνονται
οι αναπληρωτές ή να το µαθαίνουν στις 5 Σεπτεµβρίου, σας λέω
ότι µακάρι να µπορέσουµε να πετύχουµε επίσπευση αυτού του
χρόνου για αυτούς τους ανθρώπους, οι οποίοι παίρνουν την οι-
κογένεια και πηγαίνουν σε έναν τόπο κοντινό ή µακρινό να υπη-
ρετήσουν τη δηµόσια εκπαίδευση.

Θα επανέλθω, όµως, σε αυτό και θα τοποθετηθώ αυτή τη
στιγµή στο ζήτηµα του ήδη διαγωνισµού για τα τεσσεράµισι χι-
λιάδες άτοµα, που είναι πολύ σηµαντικό, κύριε Δελή, το ότι θα
προσληφθούν, θα διοριστούν. Είναι µια πρωτοβουλία η οποία δεν
ήταν της Νέας Δηµοκρατίας. Εµείς είχαµε τις αντιρρήσεις µας
ως προς την προκήρυξη, όµως δεσµευτήκαµε ότι θα τελειώσει
αυτός ο διαγωνισµός, τον οποίο βρήκαµε να τρέχει µε πάρα πολ-
λές εκκρεµότητες.

Αυτή τη στιγµή, λοιπόν, ήδη σε συνεννόηση µε το ΑΣΕΠ -γιατί
εκεί είναι η αξιολόγηση των πινάκων- ζητούµε την επίσπευση στη
διαδικασία. Έχει ήδη βγει το αποτέλεσµα της πρώτης προκήρυ-
ξης, προχωράει το αποτέλεσµα της δεύτερης προκήρυξης και
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ευελπιστούµε και ζητούµε µέχρι το τέλος του χρόνου να τελει-
ώσει αυτό το ζήτηµα διορισµών. Οι αναπληρωτές µας που υπη-
ρετούν στα σχολεία και στις δοµές ειδικής αγωγής, θα
ολοκληρώσουν όλη τη χρονιά την υπηρεσία τους και θα τοποθε-
τηθούν και οι άνθρωποι οι οποίοι θα διοριστούν, αν δεν είναι ήδη
οι ίδιοι.

Είναι πολύ σηµαντικά αυτά τα πράγµατα, κύριε Δελή.
Επίσης, οφείλω να ανακοινώσω για να ενηµερωθεί το Κοινο-

βούλιο ότι η αναγκαία κατανοµή ανάµεσα στις βαθµίδες, που δεν
είχε γίνει από την προηγούµενη κυβέρνηση, θα ανακοινωθεί µε
κοινή υπουργική απόφαση του Υπουργείου Οικονοµικών και του
Παιδείας και αµέσως µετά η κατανοµή αυτή θα επιβεβαιωθεί από
το Υπουργείο Εσωτερικών. Όλα αυτά επίκεινται. Είναι σηµαντικό
για κάποιον ο οποίος παρακολουθεί τη διαδικασία.

Εγώ, λοιπόν, επαναλαµβάνω ότι είναι σηµαντικό το ότι θα γί-
νουν έστω και αυτοί οι διορισµοί. Είναι πολύ σηµαντικοί για αυτή
τη µόνιµη σχέση που είπατε και εσείς ότι πρέπει να έχει το παιδί
µε τον εκπαιδευτικό του. Θα ήθελα, όµως, να σας δώσω και ένα
άλλο στοιχείο, που νοµίζω ότι είναι σηµαντικό. Είναι συγκριτικό
µε το πόσα άτοµα έχουν προσληφθεί αναπληρωτές ως ειδικό εκ-
παιδευτικό και ειδικό βοηθητικό προσωπικό.

Σας δίνω, λοιπόν, ένα στοιχείο για τα ΚΕΣΥ. Στα ΚΕΣΥ, λοιπόν,
πέρυσι προσελήφθησαν τριακόσια εξήντα ένα άτοµα. Φέτος οι
πιστώσεις είναι για πεντακόσια δεκαπέντε άτοµα. Συνολικά σε
αυτά τα άτοµα που σας είπα, στους αναπληρωτές, πέρυσι προ-
σελήφθησαν δύο χιλιάδες τετρακόσια πενήντα οκτώ άτοµα και
φέτος θα πάνε στους στα δύο χιλιάδες οκτακόσια δεκαπέντε.

Στην πρώτη φάση αναπληρωτών, κύριε Δελή, προσελήφθησαν
πάνω από δώδεκα χιλιάδες άτοµα στην ειδική αγωγή. Ναι, λοι-
πόν, υπάρχει αλλαγή. Δεν υπάρχει µια κατάσταση την οποία θέ-
λετε να παρουσιάσετε, η οποία βαίνει κατιούσα από χρονιά σε
χρονιά.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Υφυπουργού)

Υπάρχουν, προφανώς, παραινέσεις και συµβουλές τις οποίες
θα λάβουµε σοβαρά υπ’ όψιν ως προς την ολοκλήρωση διαδικα-
σιών και ως προς το νοµικό πλαίσιο για την ειδική αγωγή, αλλά
συγγνώµη, κύριε Δελή, εγώ δεν θα δεχθώ ότι αυτή η κατάσταση
βαίνει προς µια κατάσταση που δεν είµαστε υπερήφανοι. Βά-
ζουµε όλοι τα δυνατά µας, έτσι ώστε να υπάρχει η αυτονόητη
παρουσία του κράτους δίπλα στο παιδί, δίπλα στον εκπαιδευτικό,
δίπλα στην οικογένεια, η οποία, πράγµατι, θέλει την ειδική µέρι-
µνα να είναι εκεί, το κράτος να είναι εκεί. Μακάρι να µπορέσουµε
να βρούµε τον τρόπο, έτσι ώστε αυτό να ενισχυθεί.

Δεν ξέρω εάν ο χρόνος… Ήδη νοµίζω ότι έχω υπερβεί…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Πέρασε ο χρόνος.
ΣΟΦΙΑ ΖΑΧΑΡΑΚΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-

των): Θέλω να απαντήσω και για τα θέµατα µεταφοράς και
δοµών. Φαντάζοµαι ότι θα το θέσετε εκ νέου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Μπορείτε να το κάνετε
στη δευτερολογία σας.

Κύριε Δελή, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Δεν αποφύγατε ούτε εσείς τον πειρασµό, κυρία Υπουργέ -εκ-

προσωπώντας, βεβαίως, την Κυβέρνησή σας- να συγκρίνεστε µε
τις προηγούµενες κυβερνήσεις. Τα ίδια έκαναν άλλωστε και εκεί-
νες. Συγκρίνονταν µε τις προηγούµενες από αυτές. Πρέπει να
καταλάβετε, όµως, ότι συγκρίνεστε και κρίνεστε µε βάση τις
ανάγκες που γεννάει η πραγµατικότητα και εκεί η βαθµολογία
που παίρνει και η δική σας Κυβέρνηση, είναι πάρα πολύ χαµηλή.

Για να µη λέτε ότι εµείς είµαστε αντίθετοι µε τους διορισµούς,
το ΚΚΕ µιλάει για τη µονιµοποίηση όλων των αναπληρωτών. Θα
είναι αντίθετο µε τους διορισµούς τεσσεράµισι χιλιάδων; Αν είναι
δυνατόν! Φυσικά και να γίνουν αυτοί οι διορισµοί. Έπρεπε ήδη
να έχουν γίνει. Καθυστερούν, όµως! Γι’ αυτό σας είπαµε να µη
µας το ξαναπείτε, έχουµε βαρεθεί να το ακούµε. Κάντε τους.
Έπρεπε ήδη να έχουν γίνει.

Σχετικά µε τα ζητήµατα που έθεσα µε την ερώτησή µου, νο-
µίζω ότι επιµελώς αποφύγατε να απαντήσατε ή µάλλον απαντή-
σατε στο ζήτηµα της µονιµοποίησης των αναπληρωτών.

Αν η έννοια του αναπληρωτή είναι µια βάρβαρη εργασιακή

σχέση -βάρβαρη είναι αυτή η εργασιακή σχέση- για τα παιδιά της
ειδικής αγωγής έχει µια ακόµη πιο βάρβαρη συνέπεια.

Ένα παιδί µε αυτισµό, κυρία Ζαχαράκη, δεν µπορεί να αλλάζει
δάσκαλο κάθε µερικούς µήνες. Είναι εγκληµατικό αυτό που γί-
νεται. Επιτέλους, δηλαδή! Δεν µπορεί να κάνουµε τόσες χιλιάδες
προσλήψεις στην ειδική αγωγή, τόσες χιλιάδες αναπληρωτές πε-
ρισσότερους από τους προηγούµενους.

Αν για µας η έννοια της µονιµότητας είναι, βεβαίως, βασικό
στοιχείο µιας ανθρώπινης κοινωνίας, µιας δίκαιης κοινωνίας, για
τα παιδιά της ειδικής αγωγής νοµίζω ότι είναι εκ των ων ουκ άνευ.

Προχωρώ. Θα θέλαµε, πραγµατικά, να σας θέσουµε ορισµένα
ερωτήµατα σε σχέση µε την υπολειτουργία και τις ελλείψεις των
ειδικών σχολείων. Είπαµε στην ερώτησή µας ότι δεν υπάρχει κα-
νένα µα κανένα ειδικό σχολείο, που να είναι αυτή τη στιγµή σε
πλήρη λειτουργία µε όλο το προσωπικό του και µε το εκπαιδευ-
τικό και µε το ειδικό επιστηµονικό και µε το ειδικό βοηθητικό. Δεν
υπάρχει ούτε ένα σχολείο.

Αν έχετε αντίθετη άποψη, να την ακούσουµε και να µας πείτε
ποιο είναι αυτό το σχολείο. Υπάρχουν τεράστιες ελλείψεις. Αυτή
η ελλιπής στελέχωση των ειδικών σχολείων οδηγεί, βεβαίως, και
στην ελλιπή τους λειτουργία. Σκεφτείτε άραγε τι σηµαίνει σε ένα
ειδικό σχολείο, να λείπει ένας ψυχολόγος ή να λείπει ένας λογο-
θεραπευτής, ένας εργοθεραπευτής, ένας παιδοψυχίατρος, τι ση-
µαίνει να λείπει ένας ειδικός βοηθός για ένα παιδί που έχει
σοβαρά κινητικά προβλήµατα ή µια βαριά νοητική υστέρηση.
Ποιος θα εξυπηρετήσει αυτό το παιδί;

Αυτά τα παιδιά τις περισσότερες φορές λόγω της έλλειψης
αυτών των ειδικοτήτων η οποία έλλειψη -µιλώ για το ειδικό επι-
στηµονικό και το ειδικό βοηθητικό- είναι πάνω από χίλιες πεντα-
κόσιες αυτή τη στιγµή που µιλούµε σε όλη τη χώρα, κρατά τα
παιδιά αυτά στο σπίτι τους, µε ό,τι αυτό σηµαίνει για τους γονείς
τους και τις οικογένειές τους.

Προχωρώ. Τι σηµαίνει αυτή η έλλειψη λογοθεραπευτών, φυ-
σιοθεραπευτών; Ότι το απόγευµα -και εδώ ζητώ την ανοχή σας,
κύριε Πρόεδρε, είναι εξαιρετικό σοβαρό το ζήτηµα και ευαί-
σθητο- οι γονείς αυτοί -κάθε απόγευµα, κυρία Ζαχαράκη- µπαί-
νουν σε έναν µαραθώνιο και τρέχουν από το ένα ιδιωτικό κέντρο
στο άλλο, για να πληρώσουν λογοθεραπευτές, εργοθεραπευτές,
φυσιοθεραπευτές.

Ξεπαραδιάζονται, κυριολεκτικά, µέσα στο άγχος, προκειµένου
να βοηθήσουν τα παιδιά τους, γιατί έχουν φροντίσει οι κυβερνή-
σεις –και η δική σας, βεβαίως, η οποία συνεχίζει αυτή την πολι-
τική- να τα κόψουν αυτά, διότι θεωρούνται κόστος, δαπάνη για
το κράτος, γι’ αυτό το κράτος που δίνει τόσα λεφτά, πληρώνει
πλουσιοπάροχα –τα «µπράβο» παίρνουµε από τον Τραµπ- όταν
είναι για τις δαπάνες του ΝΑΤΟ. Εκεί περνάτε τον πήχυ, είναι
πάνω από 4 δισεκατοµµύρια. Όταν είναι, όµως, για τα παιδιά, εκεί
πέρα µας πιάνουν οι τσιγκουνιές.

Όσον αφορά το ζήτηµα της µεταφοράς, δεν ξέρω πόσοι βε-
βαίως γνωρίζουν ότι το σύστηµα µεταφοράς αυτών των παιδιών
στα σχολεία έχει στην ουσία ιδιωτικοποιηθεί. Το έχουν αναλάβει
πρακτορεία και γίνονται διαγωνισµοί. Μιλάµε για πρακτορεία µε
µεγάλα τουριστικά λεωφορεία που πολλές φορές δεν µπορούν
να µπουν σε στενά µεγάλων πόλεων, όπως είναι της Αθήνας, του
Πειραιά, της Θεσσαλονίκης, µε συνέπεια οι γονείς ή οι παππού-
δες αυτών των παιδιών να περπατάνε και ένα και δύο χιλιόµετρα
,για να τα πάνε από εκεί που περνά το λεωφορείο. 

Ας µη µιλήσουµε, µάλιστα, για τους άγονους διαγωνισµούς
των ταξί! Πέρυσι είχαµε ένα παιδί στον Άγιο Αθανάσιο της Θεσ-
σαλονίκης, που λόγω έλλειψης µεταφορικού µέσου δεν πήγε
ποτέ στο ειδικό σχολείο, το οποίο πραγµατικά ήταν στολίδι. Ήταν
καινούργιο το ειδικό σχολείο, αλλά για το παιδί αυτό δεν έλεγε
τίποτα!

Προχωρώ παραπέρα. Στο ζήτηµα της µεταφοράς –και θα
ήθελα να ακούσω και τη γνώµη σας- δεν είναι να υπάρχει ένα
απλό µεταφορικό µέσο γι’ αυτά τα παιδιά. Ξέρετε, η µεταφορά
αυτών των παιδιών συνιστά και είδος εκπαιδευτικής διαδικασίας.
Το παιδί µε αυτισµό, το σκαλοπάτι στο λεωφορείο µε το σκαλο-
πάτι στο σχολείο, θα το αντιµετωπίσει το ίδιο. Έχει πολύ µεγάλη
σηµασία, όµως, οι άνθρωποι που θα είναι εκεί στο λεωφορείο να
ξέρουν. Και δεν έχουµε τίποτα µε αυτούς που είναι τώρα, γιατί
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οι άνθρωποι πολύ απλά δεν γνωρίζουν. Γι’ αυτό µιλάµε εµείς για
ένα δηµόσιο σύστηµα µεταφοράς αυτών των παιδιών, όπου θα
ξέρουν και όλοι αυτοί, όχι µόνο οι εκπαιδευτικοί, το πώς να συµ-
περιφέρονται σ’ αυτά τα παιδιά και τις ανάγκες που έχουν αυτά
τα παιδιά.

Τέλος, ας µη µιλήσουµε για την αθλιότητα –γιατί αυτή είναι η
λέξη που ταιριάζει- της στέγασης των ειδικών σχολείων. Ποιας
στέγασης, δηλαδή; Αν υπάρχει σχολική «αστεγία», στην ειδική
αγωγή είναι ο ορισµός της: παλαιά κτήρια, προκάτ αίθουσες, αί-
θουσες όπως να’ ναι και όπου να’ ναι που περισσεύουν σε δηµο-
τικά σχολεία. Αυτή είναι η κατάσταση.

Τέλος, κυρία Υπουργέ, θα θέλαµε να µας πείτε πόσα είναι τα
αδιάγνωστα παιδιά, αν έχετε µία εικόνα εσείς ως Υπουργείο.
Πόσα είναι τα διαγνωσµένα παιδιά, τα καταγεγραµµένα δηλαδή,
τα οποία δεν πηγαίνουν αυτή τη στιγµή στο σχολείο, γιατί υπάρ-
χουν και είναι πολλά και τι επιπτώσεις έχει –και βάζω ένα γενικό-
τερο ζήτηµα τώρα- αυτή η ασυνέχεια, κυρία Ζαχαράκη, στην
ειδική αγωγή; Ξέρετε, αν υπάρχει µια σχολική διαρροή «Α» στην
κλασική εκπαίδευση, στην ειδική αγωγή υπάρχει πολύ µεγάλη
σχολική διαρροή ανάµεσα στο δηµοτικό και στη δευτεροβάθµια
ειδική εκπαίδευση. Γιατί άραγε; Πού πηγαίνουν αυτά τα παιδιά;
Τι γίνονται; Αλήθεια, µετά τη δευτεροβάθµια ειδική αγωγή, τα ει-
δικά εκπαιδευτικά επαγγελµατικά κέντρα κ.λπ., τι γίνεται µε αυτά
τα παιδιά; Έχουν καµµιά πρόσβαση στην αγορά εργασίας, στην
παραγωγή όπως λέτε; Για να µιλήσουµε τώρα για τους παιδικούς
σταθµούς που έχουν ανάγκη αυτά τα παιδιά! Αυτά είναι άπιαστα
όνειρα ακόµα και για να τα συζητάµε ή για τις µεταδευτεροβάθ-
µιες, µεταλυκειακές ειδικές δοµές!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ολοκληρώστε, σας
παρακαλώ.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Εν πάση περιπτώσει κλείνοντας, κύριε Πρό-
εδρε, αν υπάρχουν πολλά κριτήρια σε µια πολιτική, νοµίζουµε ότι
το κριτήριο αυτού του ζητήµατος, είναι κριτήριο και µέτρο της
ανθρωπιάς µιας πολιτικής –είτε κυβερνητικής- και είναι και µέτρο
ανθρωπιάς µιας κοινωνίας, ανάλογα µε το πώς έχει αυτή οργα-
νωθεί.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε.
Κυρία Ζαχαράκη, ορίστε, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΣΟΦΙΑ ΖΑΧΑΡΑΚΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-

των): Ευχαριστώ πολύ.
Κύριε Δελή, επειδή αντιλαµβάνοµαι ότι η αγωνία είναι έκδηλη

και ειλικρινής, µπερδέψατε πολλές αρµοδιότητες πολλών Υπουρ-
γείων, πολλών δοµών. Αντιλαµβάνοµαι ότι θέλατε να κάνετε µια
γενικότερη αποτίµηση του θέµατος της ειδικής αγωγής. Επειδή,
όµως, πρέπει να σας τα βάλω, αν θέλετε, σε µία σειρά, να σας
θυµίσω ότι το ζήτηµα πρώτα απ’ όλα της µεταφοράς των παι-
διών, δεν είναι ζήτηµα του Υπουργείου Παιδείας. Είναι ζήτηµα
της αυτοδιοίκησης. Το ξέρετε καλά. Απλώς, αν θέλετε, να το θυ-
µίσω και να το υπενθυµίσω και στο Κοινοβούλιο που το γνωρίζει.

Στα ζητήµατα τα οποία προφανώς και έχουµε την καθηµερινή
συνεργασία, έτσι ώστε να είµαστε απόλυτα σίγουροι ότι έχουν
προβλεφθεί οι µετακινήσεις, οι µεταφορές, αυτή είναι µια αυτο-
νόητη προϋπόθεση και γίνεται µεταξύ των υπηρεσιών του Υπουρ-
γείου Παιδείας και των αυτοδιοικητικών δοµών. Επαναλαµβάνω,
όµως, ότι αυτό είναι θέµα της αυτοδιοίκησης.

Η Διεύθυνση Ειδικής Αγωγής του Υπουργείου Παιδείας στε-
λεχώνει µε οδηγούς και συνοδούς πια τα σχολικά λεωφορεία,
που αποτελούν ιδιοκτησία σχολικών µονάδων ειδικής αγωγής και
εκπαίδευσης βάσει άδειας κυκλοφορίας τους. Εκεί, πράγµατι –
και δεν έχουµε κανένα ζήτηµα, δεν µας έχει δηλαδή καταγραφεί
κανένα παράπονο ως προς τη λειτουργία και µπορείτε κιόλας να
το ελέγξετε- τα είκοσι τέσσερα λεωφορεία τα οποία λειτουργούν
ανά την επικράτεια, έχουν ήδη στελεχωθεί µε τους οδηγούς και
τους συνοδούς. Αυτό σας το λέω ως απαραίτητη διευκρίνιση για
το ζήτηµα της µεταφοράς.

Βέβαια πολύ αξιοσηµείωτες είναι και οι παρατηρήσεις που κά-
νατε, για το πώς θα πρέπει να είναι το κάθε λεωφορείο, το κάθε
όχηµα. Πρέπει να λαµβάνεται υπ’ όψιν και είναι και κάτι το οποίο
πρέπει να µεταφέρεται και στους δήµους. Πρέπει, δηλαδή, να
µεταφέρονται αυτές οι ειδικές πρόνοιες και ρυθµίσεις, που πρέ-

πει να γίνονται στα µεταφορικά µέσα για τα παιδιά της ειδικής
αγωγής.

Αναφορικά µε το κτηριακό ζήτηµα εγώ θα σας πω ότι σε συ-
νεργασία µε τους δήµους- που και αυτοί έχουν την ευθύνη των
κτηριακών υποδοµών για τα σχολεία- προσπαθούµε να εντοπί-
σουµε ανά την Ελλάδα –το έχουµε κάνει µε συνεχή έγγραφα από
τις αρµόδιες διευθύνσεις προς τα σχολεία- ακριβώς τα ζητήµατα
εκεί που βρίσκονται, σε συνεργασία µε τους δηµάρχους, οι
οποίοι ήδη έρχονται οι άνθρωποι µε πάρα πολύ ενδιαφέρον και
λένε ότι έχουν ζήτηµα µε τα ειδικά σχολεία. 

Σήµερα συζητούσα µε τον Δήµαρχο της Ελευσίνας. Ο άνθρω-
πος ήρθε µε πολύ ειλικρινή διάθεση, µε ζέση, να συζητήσουµε
για το ειδικό σχολείο. Είπαµε ότι την επόµενη χρονιά θα προσπα-
θήσουµε να βοηθήσουµε κι εµείς στα κτηριακά ζητήµατα –ξέρετε
ότι υπάρχουν αυξηµένες ανάγκες, γιατί είναι τα εργαστήρια εκεί
- έτσι ώστε να επισπεύσει το τµήµα των κτηριακών υποδοµών –
αυτή είναι η αρµόδια υπηρεσία- και τυχόν επιδιορθώσεις, αλλά
και ανεύρεση νέων χώρων για να µπορέσουν να δηµιουργηθούν
καινούργιες δοµές.

Υπάρχουν αιτήµατα στο Υπουργείο. Έχετε κάνει και σχετική
υποερώτηση, µέσα από την ερώτησή σας, για έγκριση νέων τµη-
µάτων. Τα αξιολογούµε όλα και σε συνεργασία, βέβαια, µε τις
υπάρχουσες υποδοµές. Δεν θα θέλαµε να εγκρίνουµε οτιδήποτε,
το οποίο να µην έχει την απαραίτητη προϋπόθεση των αξιοπρε-
πών, πραγµατικά, προϋποθέσεων, ώστε να λειτουργήσει ένα ει-
δικό σχολείο και, βέβαια, αµέσως µετά θα δούµε και τη
στελέχωση µε το ανθρώπινο δυναµικό.

Συµφωνούµε, κύριε Δελή. Είµαστε ακριβώς στην ίδια προτε-
ραιοποίηση –θα έλεγα- του κοµµατιού της ειδικής αγωγής. Εγώ
θεωρώ ότι η εικόνα που παρουσιάσατε είναι άδικη και προς τους
ανθρώπους οι οποίοι δίνουν το είναι τους καθηµερινά στην ειδική
αγωγή. Επειδή αναφέρατε το ζήτηµα του ειδικού εκπαιδευτικού,
επιστηµονικού και βοηθητικού προσωπικού, σας έδωσα µε στοι-
χεία την αύξηση των πιστώσεων για τη φετινή χρονιά. 

Θα σας δώσω και ένα άλλο στοιχείο, το οποίο αξίζει και το Κοι-
νοβούλιο να το ακούσει και να το αναλογιστεί. Υπέγραψα φέτος
πάνω από εξίµισι χιλιάδες εγκρίσεις στα αιτήµατα παράλληλης
στήριξης. Αυτή, λοιπόν, η στήριξη που δίνεται σε παιδί που βρί-
σκεται µέσα στην γενική αγωγή και έχει αυτή τη βοήθεια δίπλα
του µε τον εκπαιδευτικό, αυξάνεται χρόνο µε τον χρόνο και το
Υπουργείο είναι εκεί. Υπέγραψα θετικά στα αιτήµατα τα οποία
έχουν προκύψει σε όλη τη χώρα.

Με αυτές τις σκέψεις εγώ επαναλαµβάνω –και κλείνω- ότι προ-
τεραιότητα για µας είναι το πλαίσιο της ειδικής αγωγής, το πλαί-
σιο µιας εκπαίδευσης η οποία θα τους συµπεριλαµβάνει όλους
και θα δίνει επιλογές σε όλα τα παιδιά, µία ισότητα ευκαιριών
έτσι ώστε να ατενίζουν το µέλλον τους µε ελπίδα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε.
Σας ακούσαµε µε πολύ ενδιαφέρον, γιατί τα λατρεύω αυτά τα

παιδιά και όποιος κάνει παρέα µαζί τους µόνο φίλους έχει, να το
ξέρετε.

Προχωρούµε στη συζήτηση της πρώτης µε αριθµό 80/8-10-
2019 επίκαιρης ερώτησης δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Α’
Ανατολικής Αττικής του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς
κ. Παναγιώτη (Πάνου) Σκουρολιάκου προς την Υπουργό Πολιτι-
σµού και Αθλητισµού, µε θέµα: «Εκροή χρηµάτων από το Ταµείο
Αλληλοβοηθείας του Υπουργείου Πολιτισµού στα γραφεία των
πρώην Υπουργών και της Γενικής Γραµµατέας του Υπουργείου».

Κύριε Σκουρολιάκο, ορίστε, έχετε δύο λεπτά στη διάθεσή σας.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, τις προηγούµενες µέρες- κατόπιν συνάντησής

σας µε την Πανελλήνια Οµοσπονδία Εργαζοµένων του Υπουρ-
γείου Πολιτισµού- εξαγγείλατε πως θα φέρετε στη Βουλή των
Ελλήνων νοµοθετική ρύθµιση, η οποία θα θέσει σε εκκαθάριση
το Ταµείο Αλληλοβοήθειας Εργαζοµένων του Υπουργείου.

Στο συγκεκριµένο ταµείο πραγµατοποιήθηκε διαχειριστικός
έλεγχος για τα έτη 2000 έως 2016 από ελεγκτές του Γενικού Λο-
γιστηρίου του Κράτους κατόπιν εντολής της προηγούµενης κυ-
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βέρνησης. Σύµφωνα µε το πόρισµα που εξέδωσαν οι ελεγκτές
του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους, βρέθηκαν µη νόµιµες και
εκτός σκοπού δαπάνες ύψους 45.000.000 ευρώ. Στο συγκεκρι-
µένο ταµείο η µοναδική εισροή χρηµάτων πραγµατοποιείτο µέσω
της επιχορήγησης από το Ταµείο Αρχαιολογικών Πόρων και
Απαλλοτριώσεων, άρα το Ταµείο Αλληλοβοήθειας διαχειριζόταν
µόνο κρατικά χρήµατα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή) 

Σύµφωνα µε το δηµοσίευµα της «Εφηµερίδας των Συντακτών»
ανάµεσα στις αποδείξεις που εντοπίστηκαν σε παραπεταµένα
χαρτιά στο υπόγειο του κτηρίου όπου στεγάζεται το ταµείο, ανα-
καλύφθηκαν ποσά τα οποία κατευθύνονταν προς το γραφείο των
Υπουργών και της τότε Γενικής Γραµµατέως –που ήσασταν
εσείς- και σηµερινής Υπουργού µε µόνιµη αιτιολόγηση την υπε-
ραπασχόληση.

Αναλυτικά οι αποδείξεις που εντοπίστηκαν είναι οι εξής:
Στις 25-9-2000, το ΤΑΥΠ-ΥΠΠΟ εισπράττει από την οµοσπον-

δία των εργαζοµένων 10.000.000 δραχµές για την οικονοµική τα-
κτοποίηση του προσωπικού γραφείου του γενικού γραµµατέα
αλλά και του γραφείου του Υπουργού.

Στις 19-2-2003 δίνονται για υπερωριακές απασχολήσεις στο
γραφείο του Υπουργού 17.890 ευρώ.

Με ανάλογη απόδειξη στις 9-4-2003 το ίδιο Ταµείο εισπράττει
23.467 ευρώ και πάλι για την κάλυψη των υπεραπασχολήσεων
στα γραφεία του Γενικού Γραµµατέα και του Υπουργού.

Στις 10-7-2003 δίνονται άλλα 19.994 ευρώ για τους ίδιους λό-
γους στα ίδια γραφεία.

Τα παραπάνω µας δηµιουργούν έντονα την ανησυχία πως η
απόφαση της Υπουργού να θέσει σε εκκαθάριση το Ταµείο θα έχει
ως αποτέλεσµα την συγκάλυψη της δικαστικής έρευνας που διε-
νεργείται από τους αρµόδιους εισαγγελείς για τη λειτουργία του.

Με βάση τα παραπάνω ερωτάσθε, λοιπόν: Πώς δικαιολογούν-
ται οι εκροές εκτός σκοπού του Ταµείου ποσών προς τα γραφεία
των τότε Υπουργών αλλά και το γραφείο της ως Γενικής Γραµ-
µατέως του Υπουργείου;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ.
Θα απαντήσει η Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού κ. Λίνα

Μενδώνη.
Κυρία Μενδώνη, έχετε τρία λεπτά στη διάθεσή σας.
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-

σµού): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Βουλευτά, σας ευχαριστώ πολύ για την ερώτηση, γιατί

µου δίνει την ευκαιρία να τοποθετηθώ σε ένα θέµα, το οποίο ανα-
κυκλώνεται διαρκώς από την πλευρά της Αξιωµατικής Αντιπολί-
τευσης και από τον Τύπο, που πολιτικά πρόσκειται σε αυτήν. 

Γύρω από το Ταµείο Αλληλοβοήθειας των Υπαλλήλων του
Υπουργείου Πολιτισµού η Αξιωµατική Αντιπολίτευση επιδιώκει να
στήσει ένα ακόµα πολιτικό σκάνδαλο. Δεν είναι τυχαίο ότι εσείς
ο ίδιος µε την ιδιότητα σας του τοµεάρχη, του υπεύθυνου πολι-
τισµού του ΣΥΡΙΖΑ δηλώσατε ότι η άσκηση ποινικών διώξεων σε
βάρος δεκαεπτά πρώην µελών του διοικητικού συµβουλίου του
Ταµείου αποτελεί για τον ΣΥΡΙΖΑ πολιτική και ηθική δικαίωση
οµολογώντας εµµέσως πλην σαφώς το στενό και άµεσο ενδια-
φέρον που παρουσιάζει για σας αυτή η υπόθεση.

Όλα τα έγγραφα που βρέθηκαν στο Ταµείο από τους προκα-
τόχους µου  Υπουργούς Πολιτισµού της δικής σας κυβέρνησης
έχουν σταλεί και βρίσκονται στην διάθεση της Εισαγγελέως Δια-
φθοράς της κ. Τουλουπάκη, η οποία άσκησε την 1η Οκτωβρίου,
πριν από δεκαπέντε µέρες δηλαδή, τις επίµαχες ποινικές διώξεις.

Με βάση τα γενικότερα δεδοµένα και τους συνειρµούς, ο κα-
θένας µπορεί να εξάγει ασφαλώς συµπεράσµατα για τη δίωξη.
Από τη στιγµή, λοιπόν, που ο πλήρης φάκελος µε τα στοιχεία και
τις αποδείξεις που αφορούν το Ταµείο Αλληλοβοήθειας έχει στα-
λεί από την πολιτική ηγεσία της Κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ στη δι-
καιοσύνη και έχουν ασκηθεί και ποινικές διώξεις για αξιόποινες
πράξεις, δεν αντιλαµβάνοµαι γιατί ανησυχείτε για το πώς δηλαδή
θα εµποδιστεί το έργο των λειτουργών της δικαιοσύνης από την
εκκαθάριση του Ταµείου. Τα πράγµατα έχουν δροµολογηθεί. Τι
σας φοβίζει, γιατί δεν θα γίνει η εκκαθάριση, πώς θα επηρεα-
στούν;

Πάµε τώρα στην ερώτησή σας. Αναφέρεστε σε έναν διαχειρι-
στικό έλεγχο στο Ταµείο Αλληλοβοήθειας, τον οποίο διενήργησε
το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους και λέτε ότι αυτός ο έλεγχος
αφορούσε τα έτη 2000-2016. Σας ενηµερώνω, λοιπόν, ότι τα
στοιχεία που προσκοµίσατε είναι εσφαλµένα. Το πόρισµα στο
οποίο αναφέρεστε αφορά την έκθεση οριστικών αποτελεσµάτων
κατά τη διενέργεια έκτακτου διαχειριστικού ελέγχου στο Ταµείο
Αλληλοβοήθειας Υπαλλήλων του Υπουργείου Πολιτισµού και
Αθλητισµού από το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους από την πε-
ρίοδο 1η Ιανουαρίου του 2005 -και όχι του 2000- έως την 31η Δε-
κεµβρίου του 2016. 

Κύριε Σκουρολιάκο, αντιλαµβάνοµαι την αγωνία σας να συµ-
περιλάβετε στην ερώτηση και προηγούµενα έτη, ιδιαίτερα τα έτη
2000-2004, την περίοδο που υπηρέτησα για πρώτη φορά ως Γε-
νική Γραµµατέας στο Υπουργείο, γιατί σε αυτή την περίοδο ανα-
φέρεται η πηγή σας, η Εφηµερίδα των Συντακτών. Όµως
δυστυχώς για εσάς, ο έλεγχος είναι συγκεκριµένος και ορισµέ-
νος και εντοπισµένος, αναφέρεται στην περίοδο 2005-2016. Είναι
ύπουλη και χωρίς ίχνος στοιχειώδους πολιτικού θάρρους η στό-
χευση σας να βάλετε και εµένα στο κάδρο.

Επειδή όλοι γνωριζόµαστε, κύριε Σκουρολιάκο, και ο καθένας
έχει την προσωπική του ιστορία, σας λέω προσωπικά ότι δεν µε
αγγίζει τίποτε. Η οικονοµική και περιουσιακή µου κατάσταση,
όπως τεκµαίρεται στο «πόθεν έσχες» των είκοσι τελευταίων ετών
παραµένει αµετάβλητη, για να το ξεκαθαρίσουµε. Σταµατήστε,
λοιπόν, τις ανήθικες πρακτικές, τις φθηνές πολιτικάντικες πρα-
κτικές, για να δηµιουργείτε εντυπώσεις. Αν έχετε στοιχεία για
οποιονδήποτε, εµού συµπεριλαµβανοµένης, να τα προσκοµίσετε
σε κάθε νόµιµη αρχή, χωρίς να εξαιρέσετε τη δικαιοσύνη. Στα-
µατήστε να πετάτε λάσπη στον ανεµιστήρα!

Στο πόρισµα, στο οποίο αναφέρεστε, του Γενικού Λογιστηρίου
του Κράτους, αναφέρεται για το έτος 2005 ότι η υπεραπασχό-
ληση προσωπικού στο γραφείο του τότε Υπουργού και του Γενι-
κού Γραµµατέα ήταν 8.310 ευρώ. Από αυτά, µετά τις νόµιµες
κρατήσεις, πληρώθηκαν το 2005 -δεν ήµουν εγώ Γενική Γραµµα-
τέας- 4.350 ευρώ, για ποιο πράγµα; Η επιχορήγηση γίνεται στο
Ταµείο Αλληλοβοήθειας για καταβολή αποζηµίωσης για κλητή-
ρες και αφορά πραγµατοποιηµένα υπηρεσιακά τους έξοδα µέσα
στο 2015. 

Και κάτι ακόµα. Το Ταµείο Αλληλοβοήθειας έχει ελεγχθεί δια-
χειριστικά το 2010 -και τότε ήµουν Γενική Γραµµατέας ξανά- από
το ΣΔΟΕ και τότε το Ταµείο υπέβαλε όλα τα οικονοµικά του στοι-
χεία, προϋπολογιστικά και απολογιστικά στο Γενικό Λογιστήριο
του Κράτους και στο Ελεγκτικό Συνέδριο. Είναι σαφές ότι το
Υπουργείο Οικονοµικών είχε πλήρη γνώση και µπορούσε να
ασκήσει οποιονδήποτε έλεγχο.

Με βάση το ίδιο πόρισµα του Γενικού Λογιστηρίου του Κρά-
τους, τα χρήµατα που εισέπραξαν συγκεκριµένοι εργαζόµενοι
µέσω τραπέζης, γι’ αυτά τα χρήµατα καταβλήθηκε φόρος εισο-
δήµατος που αποδόθηκε στην οικεία ΔΟΥ, ενώ η καταβολή έλαβε
χώρα µε βάση υπουργικής απόφασης επιχορήγησης του Ταµείου
και της απόφασης του διοικητικού συµβουλίου.

Σε ένα Ταµείο που έχει σκοπό την εξυπηρέτηση του έργου του
Υπουργείου και τη διευκόλυνση των εργαζοµένων αναρωτιέµαι
ευλόγως γιατί θεωρείτε πως τέτοια πληρωµή είναι εκτός σκοπού.
Βασικοί σκοποί και αποστολή του Ταµείου Αλληλοβοήθειας, από
την ίδρυσή του µέχρι σήµερα, είναι η επιχορήγηση οικονοµικής
βοήθειας στους υπαλλήλους του Υπουργείου για την ανάπτυξη
και ανέλιξη του µορφωτικού και πολιτιστικού επιπέδου, η ανά-
πτυξη πολιτικών δραστηριοτήτων, η αρωγή για λόγους υγείας
και κοινωνικής αλληλεγγύης και η οποιαδήποτε συµβολή του Τα-
µείου στο επιτελούµενο από το Υπουργείο έργο. Στην οποιαδή-
ποτε συµβολή του Ταµείου στο επιτελούµενο από το Υπουργείο
έργο ήταν δυνατόν να εµπίπτουν και τα ποσά που καταβλήθηκαν
για υπεραπασχόληση σε υπαλλήλους του Υπουργείου που ερ-
γάστηκαν δεκάδες ώρες πέραν του κανονικού ωραρίου τους.

Όσο για τις αποδείξεις που επικαλείστε στην ερώτησή σας
από το δηµοσίευµα της εφηµερίδας, η εφηµερίδα κάνει λόγο για
αποδείξεις ανάµεσα σε παραπεταµένα χαρτιά στο υπόγειο του
κτιρίου που στεγάζεται το Ταµείο, βάση των οποίων ανακαλύ-
φθηκαν ποσά, τα οποία κατευθύνονταν προς το γραφείο του
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τότε Υπουργού και της τότε Γενικής Γραµµατέως, δηλαδή στο
δικό µου γραφείο, µε µόνιµη αιτιολόγηση την απασχόληση.

Επειδή προσωπικά, κύριε Σκουρολιάκο, δεν συνηθίζω να κα-
τεβαίνω στα υπόγεια για να εντοπίσω έγγραφα, που δεν βρίσκον-
ται στο πρωτόκολλο των υπηρεσιών, παρακαλώ, αν έχετε τις
αποδείξεις αυτές, εσείς ή η εφηµερίδα, να µου τις αποστείλετε
µαζί µε τα ονόµατα των συγκεκριµένων εργαζοµένων και µε τα
αντίστοιχα ποσά, τα οποία έπαιρναν, για να µπορέσω ευχαρί-
στως να σας απαντήσω, γιατί σε αναζήτηση που έγινε στο Ταµείο
Αλληλοβοήθειας δεν εντοπίστηκαν αποδείξεις που να αφορούν
τις ηµεροµηνίες που αναφέρονται στην ερώτηση και στην πηγή
σας.

Ωστόσο προκύπτει η εύλογη απορία ότι εφόσον τέτοια έγ-
γραφα βρέθηκαν στο υπόγειο του κτηρίου, για ποιον λόγο δεν
βρίσκονται πρωτοκολληµένα στο αρχείο του Ταµείου, αλλά σε
χέρια µη εξουσιοδοτηµένων προσώπων; 

Κύριε Σκουρολιάκο, επιδιώξατε µέσω ενός ανακριβούς και κα-
κογραµµένου κειµένου ερώτησης να µε στοχοποιήσετε πολιτικά.
Εις µάτην. Σας βεβαιώ ότι και η εκκαθάριση του Ταµείου θα γίνει
υποδειγµατικά και η αλήθεια θα διαφανεί και τελικά όλοι όσοι
έχουν εµπλακεί σε οποιαδήποτε παράνοµη δραστηριότητα, µην
ανησυχείτε, θα βρεθούν αντιµέτωποι µε τις ευθύνες τους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ.
Κύριε Σκουρολιάκο, έχετε τρία λεπτά στη διάθεσή σας.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, σας έκανε εντύπωση που µιλήσαµε για πολι-

τική και ηθική δικαίωση. Για εµάς είναι πολύ σηµαντική η πολιτική
δικαίωση, καθώς και η ηθική δικαίωση, κυρία Υπουργέ, πρωτί-
στως η ηθική δικαίωση για εµάς.

Είπατε ότι ανακυκλώνουµε. Από πότε ο κοινοβουλευτικός
έλεγχος έχει γίνει ανακύκλωση κατηγοριών; Και πάλι δεν κατα-
λαβαίνω αυτήν σας την τοποθέτηση. 

Ο φίλα προσκείµενος προς εµάς Τύπος µπορεί να µη λέει τί-
ποτα και µπορεί να µην έλεγε τίποτα για εσάς αυτό το δισέλιδο
αφιέρωµα στην «Εφηµερίδα των Συντακτών», στο οποίο δεν
απαντήσατε ποτέ. Τώρα µας ζητήσατε να σας απαντήσουµε. Δεν
απαντήσατε σ’ αυτό το δηµοσίευµα. Μπορεί ο Τύπος να λέει ό,τι
θέλει. Το πόρισµα, όµως, που δεν είναι φίλα προσκείµενος
Τύπος, σηµειώνει πως για την αύξηση των απολαβών των µετα-
κλητών υπαλλήλων που απασχολούνταν στα γραφεία της πολι-
τικής ηγεσίας, επιπλέον της αµοιβής που ελάµβαναν από το
Υπουργείο τούς χορηγούνταν µη προβλεπόµενα γι’ αυτούς επι-
δόµατα από το Ταµείο Αλληλοβοηθείας του Υπουργείου Πολιτι-
σµού. 

Έτσι, παρά το γεγονός ότι οι δικαιούχοι επιδόµατος πολιτιστι-
κής επιµόρφωσης ήταν αποκλειστικά οι εν ενεργεία µόνιµοι και
συµβασιούχοι αορίστου χρόνου υπάλληλοι του Υπουργείου Πο-
λιτισµού και των νοµικών προσώπων δηµοσίου και ιδιωτικού δι-
καίου που εποπτεύει, ταυτόχρονα, σύµφωνα µε τα πρακτικά του
ΔΣ της Πανελλήνιας Οµοσπονδίας Συλλόγων του Υπουργείου
Πολιτισµού, το πλαίσιο καταβολής του καθορίζεται από την ΠΟΣ-
ΥΠΠΟ, την οµοσπονδία, µε συνδικαλιστική χροιά. Αυτό λέει το
πόρισµα και δεν είναι η «Εφηµερίδα των Συντακτών», ούτε κά-
ποια άλλη φίλα προσκείµενη προς τον ΣΥΡΙΖΑ εφηµερίδα. 

Κυρία Υπουργέ, εδώ η «Εφηµερίδα των Συντακτών» µιλάει για
171.000 ευρώ δηµοσίου χρήµατος για έναν ελαιοχρωµατισµό τοί-
χου. Ούτε και σ’ αυτό απαντήσατε. Θα το καταθέσω στα Πρα-
κτικά. Υπάρχουν εδώ τα τιµολόγια και µε ηµεροµηνίες και µε
ονόµατα. 

Δυστυχώς, δεν απαντήσατε στην ερώτησή µου. Προσπαθή-
σατε επιτιθέµενη να δηµιουργήσετε εντυπώσεις. Περιµένουµε
απαντήσεις. Είναι σύννοµο ένας συνδικαλιστικός φορέας, ο
οποίος δεν έχει καταστατικό, δεν έχει ΔΣ, δεν έχει κάνει ποτέ
εκλογές, όπως ήταν αυτό το Ταµείο Αρωγής που θέλετε να κλεί-
σετε, ο οποίος έπαιρνε χρήµατα από το Ταµείο Αρχαιολογικών
Πόρων, να οδηγεί αυτά τα χρήµατα, να κατευθύνει αυτά τα χρή-
µατα σε υπερωρίες υπαλλήλων µετακλητών, όχι υπαλλήλων του
Υπουργείου, αλλά µετακλητών στα γραφεία του Υπουργού, του
Υφυπουργού και της Γενικής Γραµµατέως; Δεν απαντήσατε,
κυρία Μενδώνη.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Παναγιώτης (Πάνος) Σκου-
ρολιάκος καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγ-
γραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κυρία Μενδώνη, έχετε
τον λόγο για τρία λεπτά για να απαντήσετε.

ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού): Μάλλον δεν θέλετε να ακούσετε, κύριε Σκουρολιάκο. Κατ’
αρχάς σας απάντησα ότι όλα αυτά τα οποία λέτε για την περίοδο
2000-2003 δεν συµπεριλαµβάνονται στο πόρισµα. Το πόρισµα -και
αν θέλετε το καταθέτω στα Πρακτικά- αφορά την περίοδο 2005-
2016. Το λέω αυτό για να το ξεκαθαρίσουµε. Την περίοδο 2005-
2016 ήµουν Γενική Γραµµατέας από τις 23 Νοεµβρίου του 2009
µέχρι τις 28 Ιανουαρίου του 2015. Για την περίοδο εκείνη, λοιπόν,
δεν νοµίζω ότι το πόρισµα λέει κάτι -γιατί γι’ αυτήν την περίοδο
αναφέρεται- για το γραφείο της Γενικής Γραµµατέως ή για το γρα-
φείο του Υπουργού ή των Υπουργών. Ένα το κρατούµενο.

Δεύτερον: Μιλάτε για την πολιτική και ηθική δικαίωση. Μάλι-
στα. Το συγκεκριµένο πόρισµα είναι άγνωστο στο Υπουργείο Πο-
λιτισµού. Το µόνο πρωτόκολλο στο οποίο εµφανίζεται είναι το
πρωτόκολλο του τέως Υφυπουργού. Το πόρισµα κατετέθη τον
Ιούνιο του 2018. Εάν το πόρισµα δεν έχει σταλεί από τον Υφυ-
πουργό στο Ελεγκτικό Συνέδριο και στον οικονοµικό εισαγγελέα
αµέσως τον Ιούνιο του 2018, τότε η πολιτική και ηθική δικαίωση
πάει περίπατο, διότι αυτό ήταν αυτό το οποίο έπρεπε να κάνει η
πολιτική ηγεσία στη συγκεκριµένη περίπτωση, δηλαδή να παρα-
πέµψει κατευθείαν το πόρισµα στον οικονοµικό εισαγγελέα και
στο Ελεγκτικό Συνέδριο. 

Πάµε τώρα να δούµε κάτι άλλο, γιατί σχεδόν µε εγκαλέσατε
επειδή δεν απάντησα στο δηµοσίευµα της εφηµερίδας. Δεν συ-
νηθίζω να απαντώ σε δηµοσιεύµατα τα οποία είναι υποκινούµενα
και δηµιουργούν απλώς εντυπώσεις. Δεν έχω κανέναν λόγο να
απαντήσω σε αυτά τα δηµοσιεύµατα. Θα απαντήσω σε οτιδήποτε
είναι σοβαρό και τεκµηριωµένο. 

Το Ταµείο Αλληλοβοηθείας των υπαλλήλων δηµιουργήθηκε µε
νόµο το 1995 και επανασυστάθηκε µε νόµο το 2001, εποµένως
είχε περάσει απ’ όλες τις διαδικασίες που προβλέπει η Ελληνική
Δηµοκρατία. Μέσα, λοιπόν, στον νόµο αυτόν διαχρονικά ο σκο-
πός του ήταν, ανάµεσα στους άλλους σκοπούς του, η υποστή-
ριξη εν γένει του έργου του Υπουργείου. 

Από εκεί και πέρα, όλα αυτά τα οποία αναφέρατε και στη δευ-
τερολογία σας µε ηµεροµηνίες και αποδείξεις, σας επαναλαµ-
βάνω για πολλοστή φορά ότι δεν αφορούν την περίοδο την οποία
θίγει το πόρισµα. 

Για να µην υπάρχουν περαιτέρω εντυπώσεις, γιατί συστηµα-
τικά επαναλαµβάνετε αυτό το ποσό των 45.000.000 ευρώ, κύριε
Σκουρολιάκο, αυτό το ποσό των 45.000.000 ευρώ -και αυτό ανα-
φέρεται στο πόρισµα …

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Για τα 171.000
ευρώ …

ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού): Τα 45.000.000 που ευφυώς λέτε στην ερώτηση έγιναν
171.000. Φέρτε µου, κύριε Σκουρολιάκο, τα ονόµατα …

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Άλλο το ένα, άλλο
το άλλο. Να απαντήσετε και στα δύο.

ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού): Φέρτε µου τα ονόµατα, ποιοι ήταν αυτοί οι υπάλληλοι την
περίοδο 2005-2016 και θα σας απαντήσουµε σε ένα προς ένα. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Εδώ είναι.
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-

σµού): Δεν αναφέρεστε στην ερώτησή σας σε αυτήν την πε-
ρίοδο, κύριε Σκουρολιάκο και αυτή η περίοδος δεν µε αφορά
προσωπικά, διότι αυτό προσπαθείτε να πείτε. Αυτή η περίοδος
δεν µε αφορά προσωπικά.

Σας λέω –για να το κλείσουµε- ότι τα 45.000.000 ευρώ, στα
οποία αναφέρεστε, είναι το επίδοµα πολιτιστικής επιµόρφωσης
των υπαλλήλων, το οποίο δινόταν µέσω του ειδικού λογαριασµού
και το οποίο θεσµοθετήθηκε µε το άρθρο 77 του ν.3746/2009 και
ακολούθως ενσωµατώθηκε στον βασικό µισθό όλων των υπαλ-
λήλων του Υπουργείου Πολιτισµού.
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ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Των µονίµων, όχι
των µετακλητών.

ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού): Όλων των υπαλλήλων του Υπουργείου Πολιτισµού. Φέρτε
µου τις καταστάσεις για να δούµε ότι ήταν µετακλητοί υπάλλη-
λοι. Το Υπουργείο Οικονοµικών, λοιπόν, είχε πλήρη γνώση, κύριε
Σκουρολιάκο, για όλα αυτά για τα οποία προσπαθείτε να δηµι-
ουργήσετε ψευδείς εντυπώσεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ.
Θα συζητηθεί τώρα η δεύτερη µε αριθµό 73/7-10-2019 επί-

καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Λέσβου του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Μαρίας Κοµνηνάκα προς
τον Υπουργό Τουρισµού, µε θέµα: «Λειτουργία Δηµοτικών Υδρο-
θεραπευτηρίων Ικαρίας».

Ορίστε, κυρία Κοµνηνάκα, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΜΑΡΙΑ ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, στις 17 Σεπτεµβρίου τα Υδροθεραπευτήρια

«Απόλλων» και «Σπηλιά» ιδιοκτησίας του Δήµου Ικαρίας, που βρί-
σκονται στην περιοχή Θέρµα, σφραγίστηκαν από την Επιτροπή
Σφράγισης της Περιφερειακής Υπηρεσίας Τουρισµού Βορείου
Αιγαίου µε την αιτιολογία της έλλειψης ειδικού σήµατος λειτουρ-
γίας.

Αυτό έχει βέβαια ως αποτέλεσµα την αναστάτωση και τη δί-
καιη αγανάκτηση τόσο των µε σοβαρά προβλήµατα υγείας πο-
λυάριθµων χρηστών των συγκεκριµένων, παγκοσµίου φήµης και
αναγνωρισµένης θερµαλικής αξίας ιαµατικών πηγών, όσο και
όσων άµεσα ή έµµεσα δραστηριοποιούνται στην περιοχή εν
µέσω της λουτρικής περιόδου. Αυτό βέβαια οδηγεί και σε απώ-
λεια των εσόδων του δήµου από τις λούσεις σ’ αυτά τα λουτρο-
καταστήµατα.

Όπως ενδεχοµένως σας είναι γνωστό, οι πηγές της Ικαρίας
έχουν ανακηρυχθεί ως ιαµατικές από το έτος 1951. Τα τελευταία
δεκατρία χρόνια το Υπουργείο Τουρισµού ξεκίνησε τη διαδικασία
αναγνώρισης των φυσικών πόρων, η οποία έχει ως αποτέλεσµα
µια σειρά από δηµοτικά υδροθεραπευτήρια να τεθούν εκτός λει-
τουργίας λόγω των δυσκολιών πολλών απ’ αυτά να ανταποκρι-
θούν στις προϋποθέσεις του νέου νοµικού πλαισίου. 

Εν προκειµένω, κύριε Υπουργέ, ο Δήµος Ικαρίας ήδη από τον
Φεβρουάριο του 2015 κατέθεσε για όλες τις ιαµατικές πηγές του
νησιού τους αναγκαίους φακέλους που υπαγορεύει η σχετική
υπουργική απόφαση, ώστε να εξεταστούν από την αρµόδια επι-
τροπή προστασίας ιαµατικών φυσικών πόρων. Ωστόσο, παρά τη
συστηµατική όχληση από τη µεριά του δήµου µε πληθώρα εγ-
γράφων, ακόµα και µε παράσταση διαµαρτυρίας που πραγµατο-
ποιήθηκε στο Υπουργείο τον Αύγουστο του 2017 από τον δήµο
µαζί µε τοπικό σύλλογο της επιτροπής, η εν λόγω επιτροπή κα-
θυστερεί παντελώς αναιτιολόγητα την εξέταση των φακέλων και
την έκδοση της απόφασης. 

Χαρακτηριστικά αναφέρουµε -για να κατανοηθούν και τα προ-
σκόµµατα που προβάλλει η επιτροπή συστηµατικά- ότι έφτασε
στο σηµείο να χαρακτηρίζει το υπέδαφος της Ικαρίας στο σύ-
νολό του ραδιενεργό, όπως µπορεί αυτό να εκτιµηθεί σήµερα.
Με ευθύνη του Υπουργείου Τουρισµού που δεν θέτει ούτε προ-
θεσµίες εξέτασης των προσκοµισθέντων φακέλων, ούτε διευκρι-
νίζει µε ποια προτεραιότητα εξετάζονται αυτοί, έφτασε η
επιτροπή να ξεκινήσει την εξέταση των φακέλων δύο έτη µετά
την κατάθεσή τους, µόλις το 2017, οπότε και θεώρησε ότι είχε
παρέλθει η ισχύς των σχετικών χηµικών και ραδιολογικών ανα-
λύσεων. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Ο Δήµος Ικαρίας, ο οποίος δεν είχε βέβαια οποιαδήποτε ευ-
θύνη για την καθυστέρηση στην εξέταση των φακέλων που έγ-
καιρα ο ίδιος κατέθεσε, προσκόµισε εκ νέου ραδιολογική έκθεση,
χηµικές και µικροβιολογικές αναλύσεις. Είναι µια διαδικασία που
ολοκληρώθηκε το 2018. Ωστόσο, µέχρι σήµερα δεν έχει εκδοθεί
η πολυπόθητη απόφαση, προκειµένου να προχωρήσει η διαδικα-
σία έκδοσης του ειδικού σήµατος λειτουργίας.

Η ερώτησή µας, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, είναι για το τι µέτρα
προτίθεστε να πάρετε ώστε να απεµπλακεί η διαδικασία αναγνώ-
ρισης των συγκεκριµένων ιαµατικών πηγών ιδιοκτησίας του

Δήµου Ικαρίας, για να µπορούν να πάρουν σε συνέχεια και το
σήµα λειτουργίας τους και επίσης να ανασταλεί προσωρινά το
κλείσιµο των πηγών, µέχρι να ολοκληρωθούν οι διαδικασίες ανα-
γνώρισης και κατάθεσης του φακέλου για το ειδικό σήµα λει-
τουργίας. Και βέβαια, στη συνέχεια να εξασφαλιστεί η
αναβάθµιση των καταστηµάτων, διασφαλίζοντας τη χρηµατοδό-
τηση και υλοποίηση αυτής της παρέµβασης.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Θα απαντήσει ο Υφυ-

πουργός Τουρισµού, κ. Εµµανουήλ Κονσόλας. 
Ορίστε, κύριε Κόνσολα, έχετε τρία λεπτά στη διάθεσή σας. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΟΝΣΟΛΑΣ (Υφυπουργός Τουρισµού): Ευχα-

ριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θέλω να ευχαριστήσω από την

αρχή την εκλεκτή συνάδελφο, κ. Κοµνηνάκα Μαρία, για την ευ-
καιρία που µας δίνει στην Εθνική Αντιπροσωπεία, να συζητή-
σουµε ζητήµατα που αφορούν στην αδειοδότηση των ιαµατικών
πηγών ή των φυσικών πόρων, όπως συνηθίζουµε να το λέµε στη
βιβλιογραφία, αλλά και στην πολιτική ζωή, αφού πολλές φορές
έχει απασχολήσει και την αυτοδιοίκηση, αλλά και την ίδια την κοι-
νωνία.

Στο πλαίσιο αυτής της συζήτησης ειλικρινά θέλω να πιστεύω
ότι προάγεται ένας διάλογος, προκειµένου να αποσαφηνιστούν
οι διαδικασίες που χρειάζονται, ώστε οι φυσικοί πόροι που δεν
έχουν ακόµη αναγνωριστεί, µετά από αυτή τη συζήτηση, να δώ-
σουµε τα κίνητρα σε αυτούς που ενδιαφέρονται, είτε στην αυτο-
διοίκηση είτε σε ιδιώτες είτε σε ανθρώπους της αγοράς, να
προχωρήσουν τάχιστα τις διαδικασίες αυτές.

Όπως γνωρίζετε, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, υπάρχει ένα συγκεκριµένο θεσµικό πλαίσιο που καθορίζει
τη γραµµική σχέση της αδειοδότησης των φυσικών πόρων στη
χώρα. Υπάρχουν, λοιπόν, προϋποθέσεις προκειµένου να λειτουρ-
γήσουν αυτές οι πηγές µετά από την αδειοδότηση και να δοθεί
το σήµα λειτουργίας από το Υπουργείο Τουρισµό.

Πολύ σωστά είπατε, αγαπητέ συνάδελφε, σε ό,τι αφορά τον
φυσικό πόρο «Απόλλωνα». Κατατέθηκε στις 13 Φεβρουαρίου του
2015 η σχετική αίτηση από τον Δήµο Ικαρίας. Κατατέθηκε ο φά-
κελος του Υπουργείου Τουρισµού για να αναγνωριστεί ως ιαµα-
τική αυτή η πηγή. 

Η αρµόδια επιτροπή, δηλαδή η επιτροπή προστασίας ιαµατι-
κών φυσικών πόρων, εξέτασε τον σχετικό φάκελο. Σας θυµίζω
ότι ήταν µια άλλη κυβέρνηση. Εµείς σεβόµαστε την αρχή της συ-
νέχειας του κράτους και δεν θέλω να αποδώσω καµµία ευθύνη
στην προηγούµενη πολιτική, απλά καταθέτω αυτά τα γεγονότα,
αφού και εσείς είπατε ότι κατέθεσαν κάποια δικαιολογητικά από
τον Δήµο Ικαρίας, από την προηγούµενη δηµοτική αρχή, που
ωστόσο φαίνεται πως δεν ήταν πλήρης ο φάκελος. 

Τέσσερα χρόνια µετά, ενδεχοµένως από οχλήσεις όπως είπατε
και εσείς, δεν είχαν καταθέσει τα απαραίτητα δικαιολογητικά από
τον Δήµο Ικαρίας. Γίνονταν συνεχώς οι υποδείξεις από το Υπουρ-
γείο Τουρισµού και υπάρχει σχετική αλληλογραφία που µας κα-
τέθεσε και η υπηρεσία, µε αποτέλεσµα τώρα, στις 9 Απριλίου
2019 -τέσσερα χρόνια µετά- να υπάρχει ενδεικτικά ένα τελευταίο
έγγραφο του Υπουργείου που ζητά να κατατεθούν οι µικροβιο-
λογικές και χηµικές αναλύσεις και τα τοπογραφικά διαγράµµατα,
για να προχωρήσει αυτή η αναγνώριση.

Στις 12 Ιουλίου ο Δήµος Ικαρίας απάντησε, καταθέτοντας
όµως µόνο τις χηµικές και µικροβιολογικές αναλύσεις και όχι τα
τοπογραφικά σηµειώµατα τα οποία ζητήθηκαν από τη σχετική
υπηρεσία του Υπουργείου Τουρισµού. Η αρµόδια επιτροπή του
Υπουργείου Τουρισµού στις 3 Σεπτεµβρίου ενέκρινε τις µικρο-
βιολογικές και χηµικές αναλύσεις, αλλά ζήτησε και πάλι τα τοπο-
γραφικά. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Θέλω ειλικρινά σε αυτό το σηµείο να ευχαριστήσω δηµόσια
τον καθηγητή και συνάδελφο Βουλευτή κ. Χριστόδουλο Στεφα-
νάδη, ο οποίος µεσολάβησε και συνεργάστηκε µε το Υπουργείο
και την αυτοδιοίκηση, προκειµένου επιτέλους οι υπηρεσίες του
δήµου να καταθέσουν αυτά τα σχετικά δικαιολογητικά.

Ξέρετε, κυρία συνάδελφε, ότι αν δεν υπάρχει ένας πλήρης φά-
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κελος, δεν µπορεί να συζητηθεί από την αρµόδια επιτροπή και
να δοθεί αυτή η έγκριση για να δοθεί και το σχετικό σήµα.

Θέλω να καταλήξω λέγοντας ότι στις 30 Σεπτεµβρίου ο Δήµος
Ικαρίας τελικά κατέθεσε τοπογραφικά και εννέα µέρες µετά,
κύριε Πρόεδρε, επαναλαµβάνω µετά την ολοκλήρωση των δι-
καιολογητικών, συνεδριάζει η σχετική επιτροπή, µε την παρό-
τρυνση της πολιτικής ηγεσίας και τη συνεργασία του κ.
Στεφανάδη και τελικά γνωµοδοτεί η επιτροπή θετικά την αναγνώ-
ριση του ιαµατικού πόρου.

Σήµερα -και επιτρέψτε µου να το καταθέσω στα Πρακτικά-
µετά από αυτήν την απόφαση της επιτροπής, ο Υπουργός κ. Θε-
οχάρης υπογράφει τη σχετική αναγνώριση του φυσικού πόρου
«Απόλλωνα» του Δήµου Ικαρίας ως ιαµατικού. Η επόµενη κίνηση,
από ό,τι γνωρίζετε, είναι η έκδοση του σχετικού Φύλλου της Εφη-
µερίδας της Κυβερνήσεως και η αδειοδότηση της εγκατάστα-
σης.

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Τουρισµού κ. Εµµανουήλ
Κόνσολας καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγ-
γραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Το Υπουργείο Τουρισµού να είστε σίγουροι ότι θα συνεργαστεί
και µαζί σας και σας καλούµε σ’ αυτό, αλλά και µε τον Δήµο Ικα-
ρίας, µε την τοπική αυτοδιοίκηση, προκειµένου να προχωρήσει
η περαιτέρω διαδικασία, ώστε τελικά να λειτουργήσουν οι πηγές.

Σε ό,τι αφορά τώρα την ερώτησή σας σχετικά µε τον φυσικό
πόρο πηγής «Σπήλαιο», σας διαβεβαιώ ότι στο Υπουργείο Του-
ρισµού δεν έχει κατατεθεί καµµία αίτηση αναγνώρισης αυτού του
πόρου, οπότε ο δήµος πρέπει να λάβει τα σχετικά µέτρα ή οι εν-
διαφερόµενοι και σε συνεργασία µαζί σας -επαναλαµβάνω- να
προχωρήσουµε και σε αυτήν την αδειοδότηση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ.
Κυρία Κοµνηνάκα, έχετε τρία λεπτά στη διάθεσή σας.
ΜΑΡΙΑ ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, να σας διορθώσω, δεν ήταν τυχαίο που επισή-

µανα ότι η εξέταση του φακέλου ξεκίνησε δύο χρόνια µετά την
κατάθεσή του το 2015. Η κατάθεση του αρχικού φακέλου για τις
πηγές της περιοχής «Φέρµα» ήταν πλήρης. Ωστόσο, λόγω της
καθυστέρησης της εξέτασης των φακέλων, το έτος 2017 η επι-
τροπή ζήτησε εκ νέου ραδιολογικές, χηµικές και µικροβιολογικές
εξετάσεις, θεωρώντας ότι έχει παρέλθει µεγάλο χρονικό διά-
στηµα από την πρώτη κατάθεση του φακέλου. Αυτό βέβαια κα-
ταλαβαίνετε ότι είχε ως αποτέλεσµα τη συνεχή, επαναλαµβανό-
µενη, από τη µεριά της επιτροπής, αίτηση για νέα δικαιολογητικά
έγγραφα, µε αποτέλεσµα να καθυστερεί περαιτέρω η διαδικασία
και να δηµιουργείται το εξής παράδοξο: Η µία επιτροπή του
Υπουργείου να έχει καθυστερήσει αναιτιολόγητα την εξέταση
του φακέλου από το 2015 µέχρι το 2017 που ξεκίνησε η εξέταση
του και από την άλλη η άλλη υπηρεσία του Υπουργείου, λόγω
αυτής της καθυστέρησης και των προσκοµµάτων που δηµιουρ-
γούνταν προς τον δήµο, να επικαλείται την καθυστέρηση αυτή
για να σφραγίσει τα υδροθεραπευτήρια, λόγω της έλλειψης του
ειδικού σήµατος λειτουργίας, προϋπόθεση του οποίου είναι βέ-
βαια η αναγνώριση της επιτροπής, η οποία πληροφορούµαστε
ότι µόλις σήµερα ολοκληρώθηκε.

Ουσιαστικά, δηλαδή, τιµωρήθηκε για τις καθυστερήσεις του
Υπουργείου τόσο ο Δήµος Ικαρίας, που όλο αυτό το διάστηµα
στερείτο αυτήν την πηγή εσόδων, ενώ βέβαια σηµαντικότερο
είναι το κοµµάτι της απώλειας για τους λουόµενους, πολλοί από
τους οποίους είχαν σοβαρότατα προβλήµατα υγείας, που στε-
ρούνταν την πρόσβαση στις ιαµατικές πηγές. 

Δεν απαντήσατε αν προτίθεται η Κυβέρνηση σε αυτήν τη φάση
µέχρι την ολοκλήρωση της έκδοσης του ειδικού σήµατος λει-
τουργίας -εφόσον µας ανακοινώθηκε ότι έχει ολοκληρωθεί η δια-
δικασία αναγνώρισης- να αναστείλει και τη σφράγισή της, διότι
δεν ήταν βέβαια υπαιτιότητα του δήµου η καθυστέρηση της εξέ-
ταση των εγγράφων.

Γεννά βέβαια ερωτηµατικά και είναι εντυπωσιακό ότι ξαφνικά
µε άλλη ταχύτητα αντιµετωπίζεται σήµερα ο φάκελος και η εξέ-
ταση του φακέλου, που και εσείς επιβεβαιώνετε ότι έχει ήδη κα-
τατεθεί από το 2015. Γεννά ερωτηµατικά και κατά πόσο
στοχευµένα η επιτροπή καθυστέρησε την εξέταση του φακέλου

του Δήµου Ικαρίας, καθώς δεν ήταν ούτε της προηγούµενης
ούτε της δικής σας αρεσκείας η απερχόµενη δηµοτική αρχή,
έναντι άλλων που κατατέθηκαν την ίδια περίοδο και η εξέτασή
τους έγινε πολύ γρηγορότερα.

Δεν έχουµε βέβαια την αυταπάτη ότι κάτι τέτοιο θα το παρα-
δεχόταν ποτέ η Κυβέρνηση. Ωστόσο, το Υπουργείο οφείλει να
πάρει µέτρα ώστε να διασφαλίζεται η έγκαιρη εξέταση των κα-
τατεθειµένων φακέλων, να ανασταλεί η διαδικασία σφράγισης
των λουτροκαταστηµάτων για όσο διάστηµα διαρκεί αυτό και βέ-
βαια να φροντίσει για την αναβάθµιση των υδροθεραπευτηρίων
µε σύγχρονες εγκαταστάσεις και επαρκές προσωπικό. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Αν και η ερώτηση αφορά κυρίως στις πηγές της Ικαρίας, ανα-
δεικνύεται ωστόσο ότι τέτοιου είδους µεθοδεύσεις και καθυστε-
ρήσεις, όπως βέβαια και το ασφυκτικό νοµοθετικό πλαίσιο που
διαµορφώνεται σταδιακά από το 2006 µέχρι και σήµερα, οδη-
γούν µε µαθηµατική ακρίβεια στην περαιτέρω ιδιωτικοποίηση
των ιαµατικών πηγών και στη µετατροπή και αυτού του πλούτου
της χώρας σε είδος πολυτελείας για λίγους.

Ήδη, κύριε Υπουργέ, µε την ακολουθούµενη διαδικασία µια
σειρά λουτροκαταστηµάτων έχουν οδηγηθεί σε σφράγιση, όπως
συµβαίνει και στη Λέσβο, στη Χίο και αλλού στην Ελλάδα. Είναι
χαρακτηριστικά τα στοιχεία που δηµοσιεύει ο Σύνδεσµος Δήµων
Ιαµατικών Πηγών Ελλάδος, ότι από τους εκατόν είκοσι τέσσερις
φακέλους που µέχρι τον Ιούλιο 2019 είχαν κατατεθεί στις αρµό-
δια επιτροπή, µόλις για εξήντα τρεις είχε ολοκληρωθεί η διαδι-
κασία, ενώ απ’ αυτούς τον Ιούλιο του 2019 -δεν ξέρω αν έχει
αλλάξει κάτι στο ενδιάµεσο- είχαν αδειοδοτηθεί µόλις δέκα ια-
µατικές εγκαταστάσεις σε όλη τη χώρα. 

Αντιλαµβάνεστε, λοιπόν, κι εσείς ότι η περιγραφόµενη κατά-
σταση είναι πολύ µακριά από τη δυνατότητα που υπάρχει σή-
µερα να αξιοποιηθούν οι ιαµατικές πηγές, ένας πλούτος της
Ελλάδας, ώστε η λουτροθεραπεία να γίνει κοινωνικό αγαθό και
να µπορεί αυτό να παρέχεται δωρεάν από το κράτος σε όσους
πραγµατικά το έχουν ανάγκη. 

Επίσης, τόσο για τα λουτροκαταστήµατα της Ικαρίας όσο και
για όπου υπάρχουν λουτροπηγές στη χώρα είναι απαραίτητο µε
ευθύνη και χρηµατοδότηση του κράτους να αναβαθµιστούν οι
υπάρχουσες εγκαταστάσεις, να προσληφθεί µόνιµο και επαρκές
προσωπικό όλων των ειδικοτήτων για τη λειτουργία τους όλον
τον χρόνο, ώστε να είναι δυνατή και η επιδότηση του απαραίτη-
του αριθµού λούσεων για τη βελτίωση της υγείας και την ανα-
κούφιση συµπτωµάτων όσων ασθενών το έχουν ανάγκη.

Όσον αφορά στις πηγές «Σπηλιά», είχε κατατεθεί κοινός φά-
κελος µε τις πηγές του «Απόλλωνα». Σε κάθε περίπτωση και µόνο
η αναγνώριση σ’ αυτή τη φάση των πηγών του «Απόλλωνα» αρκεί
για τη λειτουργία των υδροκαταστηµάτων στην περιοχή Θέρµα,
ενώ σε πρώτη φάση θα ακολουθήσει -αν δεν έχει κατατεθεί χω-
ριστός φάκελος- και για την πηγή «Σπηλιά». Θεωρούµε ωστόσο
ότι πρέπει να επισπευσθεί η επαναλειτουργία των υδροκαταστη-
µάτων που µπορούν επαρκώς να λειτουργήσουν σε µια πρώτη
φάση από τα ύδατα των πηγών του «Απόλλωνα».

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε. 
Ορίστε, κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΟΝΣΟΛΑΣ (Υφυπουργός Τουρισµού): Ευχα-

ριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Κοµνηνάκα, εγώ εξακολουθώ να πιστεύω ότι η ερώτησή

σας προάγει τον δηµόσιο διάλογο και αποσαφηνίζει ζητήµατα
που αφορούν στην αναγνώριση των φυσικών πόρων. Όµως, φαν-
τάζοµαι ότι έγινε σαφές πως η αναγνώριση καθενός από τους
φυσικούς πόρους αποτελεί ξεχωριστή διαδικασία αναγνώρισης.

Θέλω να πιστεύω πως τουλάχιστον αναγνωρίζετε απ’ αυτό το
έγκριτο Βήµα της Εθνικής Αντιπροσωπείας, ότι µε αυτή την Κυ-
βέρνηση, πολύ σύντοµα από τη στιγµή που ολοκληρώθηκε ο φά-
κελος, υπέγραψε ο Υπουργός σήµερα την αναγνώριση αυτού
του φυσικού πόρου. 

Ως προς τη δηµοτική αρχή, δεν είµαι σε θέση να κρίνω. Δεν
είµαι δηµότης του Δήµου Ικαρίας. Μάλλον όµως πρέπει να κα-
ταλάβει καθένας από µας ότι απέδωσε ό,τι απέδωσε η κοινωνία
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του Δήµου Ικαρίας στην απελθούσα δηµοτική αρχή. Και δεν θέλω
να κρίνω αν ήταν δεξιοί ή αριστεροί ή µε οποιοδήποτε άλλο πρό-
σηµο. Αυτό που ενδιαφέρει εµένα είναι ότι µε την παρούσα δη-
µοτική αρχή και τον κ. Στεφανάδη συνεργαστήκαµε για να
ολοκληρώσουµε αυτή τη διαδικασία.

Σε κάθε περίπτωση πάντως, χαίροµαι που αναγνωρίζετε ότι
αυτή η προοπτική της ανάπτυξης του τουρισµού σε σχέση µε
τους ιαµατικούς πόρους, δηλαδή, τον τουρισµό ευεξίας, υγείας,
τον θερµαλισµό, αποτελεί έναν σηµαντικό εναλλακτικό τουρισµό
για τη χώρα και νοµίζω ότι µπορούν να απολαύσουν τριάντα εκα-
τοµµύρια επισκέπτες αυτόν τον πολύ σηµαντικό τουριστικό προ-
ορισµό της Ικαρίας. Θέλω να πιστεύω ότι πολύ σύντοµα και ο
άλλος πόρος θα αναγνωριστεί, αφού θα υπάρχει µια συντονι-
σµένη συνεργασία και σας καλώ κι εγώ σ’ αυτή την προσπάθεια. 

Ωστόσο, όµως, πρέπει να σας πω ότι δεν υπάρχει ιδεοληψία
σ’ αυτή την Κυβέρνηση. Ο Κυριάκος Μητσοτάκης, ο Πρωθυπουρ-
γός της χώρα απ’ αυτό το Βήµα έχει δηλώσει σαφέστατα ότι ο
τουρισµός είναι η µεγάλη προοπτική της χώρας. Στο ακαθάριστο
εγχώριο προϊόν συνεισφέρει τα µέγιστα. Σ’ αυτή την προοπτική
ο ιατρικός τουρισµός µπορεί να συνεισφέρει τεράστιο κεφάλαιο
στο ακαθάριστο εθνικό προϊόν. Στο πλαίσιο αυτής της προοπτι-
κής οι φυσικοί πόροι, οι ιαµατικοί πόροι δηλαδή, ο θερµαλισµός,
η ευεξία µπορούν να αποτελέσουν το συγκριτικό µας πλεονέ-
κτηµα. 

Επιτρέψτε µου να καταθέσω στα Πρακτικά της Βουλής τους
εξήντα έξι φυσικούς πόρους που έχουν αναγνωριστεί µέχρι τώρα
από το Υπουργείο Τουρισµού. Επίσης, για να αποφύγουµε οποι-
αδήποτε ενδεχόµενη νέα ερώτηση και προκειµένου να ενηµερω-
θεί η ελληνική κοινωνία, να καταθέσω και τις πενήντα δύο
ιαµατικές πηγές που ακόµα δεν έχουν αναγνωριστεί σε όλα τα
γεωγραφικά διαµερίσµατα της χώρας και µε τις λεπτοµέρειες
των εκκρεµοτήτων που υπάρχουν.

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Τουρισµού κ. Εµµανουήλ
Κόνσολας καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγ-
γραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Σε κάθε περίπτωση πάντως πρέπει να πούµε ότι στο πλαίσιο
αυτής της προοπτικής ανάπτυξης του ιαµατικού τουρισµού στη
χώρα έχετε δίκιο ότι θα µπορέσουµε να αντιµετωπίσουµε ζητή-
µατα υγείας, αλλά και παθήσεις µυοσκελετικές ή νευρολογικές
ανθρώπων που υποφέρουν και µπορούν να αντιµετωπίσουν
χωρίς κόστος αυτή την πάθηση που έχουν.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Υφυπουργού)
Όµως, στο σηµείο αυτό επιτρέψτε µου να πω ότι µετά την ανα-

φορά του κυρίου Πρωθυπουργού απ’ αυτό το Βήµα ότι ο ιατρι-
κός τουρισµός αποτελεί προτεραιότητα της πολιτικής αυτής της
Κυβέρνησης, µε επισπεύδον Υπουργείο το Υπουργείο Υγείας σας
ενηµερώνω, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι
είµαστε σε πολύ στενή συνεργασία µε το Υπουργείο Υγείας, µε
διοικητικά, αλλά και πολιτικά στελέχη του Υπουργείου συγκρο-
τώντας µια επιτροπή συνεργασίας προκειµένου να ολοκληρώ-
σουµε διαδικασίες που έρχονται από το παρελθόν. 

Έτσι, λοιπόν, στο επόµενο διάστηµα προσπαθούµε από τη µία
πλευρά να ολοκληρώσουµε και να επικαιροποιήσουµε το θεσµικό
πλαίσιο, ώστε να ξεκαθαρίσουµε ποιοι µπορούν να δραστηριο-
ποιηθούν στον τοµέα του τουρισµού υγείας, ποιοι είναι δηλαδή
οι πάροχοι που µπορούν να πιστοποιηθούν ώστε να παρέχουν
υπηρεσίες ιατρικού τουρισµού, σύµφωνα µε τα διεθνή στάν-
ταρτς. 

Από την άλλη πλευρά, αυτή η επιτροπή θα καταθέσει σχετικό
σηµείωµα προκειµένου να κατατεθούν τα κίνητρα εκείνα ώστε
στα δύο συναρµόδια Υπουργεία να µπορέσουν να δηµιουργη-
θούν clusters συνεργασιών µεταξύ σχηµάτων µονάδων υγείας,
αλλά και ανθρώπων της αγοράς του τουρισµού, προκείµενου να
προωθήσουµε αυτή την προοπτική της σύµπραξης δηµοσίου και
ιδιωτικού τοµέα και να υπάρχει αυτό που επιζητούµε: προσέλ-
κυση κεφαλαίων που τώρα στην παγκόσµια αγορά για τον ια-
τρικό τουρισµό ξεπερνούν τα 30 δισεκατοµµύρια ευρώ.

Κυρία συνάδελφε, σας ευχαριστώ για την ευκαιρία που µας
δώσατε να έχουµε έναν γόνιµο διάλογο. Θέλω να πιστεύω ότι
στο επόµενο διάστηµα θα συνεργαστούµε για την αναγνώριση
και της άλλης πηγής. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εγώ σας ευχαριστώ

και τους δύο.
Στο σηµείο αυτό, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των επικαίρων

ερωτήσεων. 
Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη

συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 19:31’ λύεται η συνε-

δρίαση για αύριο, Τρίτη 15 Οκτωβρίου 2019 και ώρα 12:00’, µε
αντικείµενο εργασιών του Σώµατος νοµοθετική εργασία, σύµ-
φωνα µε την ηµερησία διάταξη που έχει διανεµηθεί. 
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